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Ohlédnutí  
Advemt před muzeem

Rozsvícení vánočního stromu



Stříbrský zpravodaj 1/2023

3

procent. V tom případě by i město muselo 
přistoupit k razantnímu zvýšení poplatku 
za odpady,“ popisuje místostarosta města 
Stříbra Karel Ticháček. „Snažíme se lidem 
vyjít vstříc i tím, že máme velice hustou síť 
sběrných míst na tříděný odpad, včetně 
sběrného dvora,“ dodává Karel Ticháček.

Samostatnou kapitolou jsou pak lidé, 
kteří jsou ve Stříbře jen ubytovaní a nema-
jí zde trvalé bydliště. I za jejich odpad ve 
velké míře město doplácí a stávají se ob-
rovským zatížením pro celý systém svozu 
odpadu. „Vedení města intenzivně jedná 
se zástupci dotčených ministerstev, aby 
byl zaveden institut přechodného pobytu, 
což by nám při této problematice výrazně 
pomohlo,“ reagoval starosta města Martin 
Záhoř.

David Blažek a Jana Šauerová

zbytkový, tak pro tříděný odpad.
Přeplněné nádoby občanů budou kont-

rolovány, jak z hlediska dodržování obec-
ně závazné vyhlášky 4/2021 o stanovení 
obecního systému odpadového hospodář-
ství, tak i z hlediska následného nepořád-
ku. Ze statistiky vyplývá, že po vytřídění 
všech využitelných složek (papír, sklo, 
plasty, kovy, nebezpečné odpady a biood-
pad) se počítá s produkcí 27 l na osobu a 
týden zbytkového odpadu. Odkládání do 
sběrných nádob pro směsný odpad je tou 
nejdražší cestou. Už v roce 2021 tak město 
Stříbro doplácelo více než 3 milióny Kč.

Zástupci města tak chtějí lidi motivo-
vat, aby odpad důsledněji třídili. „V roce 
2023 nesmíme překročit množství 180 kg 
za osobu a rok, jinak se sazba zákonného 
poplatku za ukládání odpadu na sklád-
ku ze současných 500 korun zvýší o 100 

Odpady v roce 2023
Od 1. ledna si lidé mohou vyzvedávat 

nové známky na svoz odpadu pro rok 
2023. Na staré známky pro rok 2022 bu-
dou sběrné nádoby vyváženy do konce 
února 2023.

Se začátkem nového roku město při-
chází s novými opatřeními při svozu 
směsného komunálního odpadu. Reago-
vat musí na několik problémů. Jedním  
z nich je přeplňování sběrných nádob jak 
u podnikatelů, tak i u občanů města.

Podnikatelé si platí samostatně za vývoz 
odpadu, ale pouze do výše objemu sběrné 
nádoby. Pokud je však sběrná nádoba pře-
plněná, náklady jdou za městem. A proto 
došlo k dohodě se společností Ekodepon 
s. r. o., že přeplněné sběrné nádoby pod-
nikatelů nebudou vyvezeny. Z toho vyplý-
vá, že podnikatelé si budou muset zajistit 
dostatečný počet sběrných nádob jak pro 

MĚSTSKÝ ÚŘAD INFORMUJE

Výboru pro veřejný pořádek a bezpečnost 
občanů; Výboru pro školství, výchovu  
a vzdělávání a Výboru pro části obce.

V závěrečné debatě byla hlavním téma-
tem problematika vzrůstajících cen ener-
gií a probíhající rekonstrukce Plzeňské 
ulice. 

Starosta informoval o připravovaných 
projektech, mj. o vybudování nových 
autobusových zastávek poblíž Domu  
s pečovatelskou službou a pořízení nového 
automobilu - senior taxi.

Na závěr starosta pozval všechny obča-
ny na akci Rozsvícení vánočního stromu, 
která se konala dne 27. listopadu 2022.

Jana Fialová 

Ocenění členů a tajemníků výborů Zastu-
pitelstva města Stříbra a komisí Rady měs-
ta Stříbra na volební období 2022 - 2026.

Střednědobý výhled města Stříbra na ob-
dobí 2024 - 2028.

Zastupitelé neschválili:
Z předložených majetkoprávních úkonů:
Záměr prodeje pozemků st. p. č. 2790  
a p. č. 933/4 v k. ú. Stříbro - areál sběr-
ného dvora. 

Zastupitelé se usnesli na zřízení:
Výboru pro sport, kulturu a volnočasové 
aktivity; Výboru pro zdravotnictví, sociál-
ní otázky a pečovatelskou službu; Výboru 
výstavby, územního plánování a fondu 
rozvoje bydlení na území města Stříbra; 

Z jednání 2. zastupitelstva města 9. listopadu 2022
Přítomno bylo 15 zastupitelů. Starosta 

Martin Záhoř přivítal přítomné a proběh-
la protokolární část.

Následovala kontrola plnění úkolů.  
S materiálem seznámil předseda Kont-
rolního výboru Blahoslav Kupec, kdy byl 
prodloužen termín plnění u úkolu týka-
jícího se jednání o možnostech převodu 
nemovitého majetku TJ Baníku Stříbro  
na město Stříbro. Úkol byl prodloužen  
do 30. 9. 2023.

Zastupitelé schválili:
Z předložených majetkoprávních úkonů: 
Prodej distribučního zařízení, umístě-
ného v trafostanici č. TC_0188 „Stříbro-
-ÚPRAVNA VODY/MÁCH. ÚDOLÍ/“  
za dohodnutou kupní cenu 74 300 Kč.
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OZNÁMENÍ
o době a místě konání volby prezidenta republiky 

Starosta města Stříbra podle ust. § 34 
odst. 1 písm. a) zákona č. 275/2012 Sb., 
o volbě prezidenta republiky a o změně 
některých zákonů,  ve znění pozdějších 
předpisů, oznamuje:

I.
1. Volba prezidenta republiky se uskuteč-
ní:
v pátek dne 13. 1. 2023 od 14.00 hodin 
do 22.00 hodin
a v sobotu dne 14. 1. 2023 od 8.00 hodin 
do 14.00 hodin.

2. Místem konání volby jsou okrsky:

II.
Volební okrsek č. 1:
volební místnost: 
Hotel U Branky, Plzeňská 420
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Americká,  Kladrubská, Lesní cesta,  
Na Vrchu, Nad Kučerkou, Nádražní, Par-
tyzánská, Plzeňská ul. 288, 289, 336, 339, 
340, 342, 347, 354, 356-360, 362, 363, 365-
368,  408, 416, 420, 424, 461, 466-468, 486, 
496, 506, 553, 564-568, 572, 586, 597, 606, 
607, 609, 630, 650, 676, 677, 679, 686, 697, 
756, 770, 839, 977, 991, 1029, 1040, 1146, 
1276, 1349, 1355, 1356, 1357, 1358, 1359, 
1360, 1361, 1492, 1508, 1511, 1526, 1622, 
1743, Polní, Přemyslova, Stodská, Tovární, 
V Lipkách, Vranovská, Vrchlického, část 
města - Lhota u Stříbra

Volební okrsek č. 2:
volební místnost: 
Městský úřad, Masarykovo nám. 1 
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Alešova, Benešova, Bezručova, Boženy 
Němcové, Dostojevského, Dvořákova, 
Havlíčkova, Hradební, Husova, Jakoub-
kova, Jiřího z  Poděbrad, Komenského, 
Kostelní, Kostelní náměstí, Mánesova, 
Masarykovo náměstí, Na Příkopech,  
Na Výsluní, náměstí Svobody, Pastýř-
ská, Pivovarská, Plzeňská 24-36, 50-56, 
73, 250, 266-269, 315, 316, 319, 542, 642, 
1342, 1446, Prokopa Holého, Ruská, Sme-
tanova, Smuteční vrch, Sokolská, Tylova, 
U Červené lávky, V Domkách, Žižkova, 
28. října, části města - Jezerce, Milíkov, 
Otročín, Těchlovice

Volební okrsek č. 3: 
volební místnost: 
Základní škola Stříbro, Revoluční 1431
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Hornická, Máchovo údolí, Myslivecká,  
Na Vinici, Na Vyhlídce, Revoluční,  
Rooseveltova, tř. 5. května, U Věže,  
Ve Svahu, Vodičkova, Západní předměstí, 
75E, 114E

Volební okrsek č. 4:
volební místnost: 
Klub důchodců, Třešňová 1438
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Jabloňová, Jiráskova, Krátká, Kruhová, 
Luční, Májová, Malá, Mírová, Ořechová,  
Sadová, Soběslavova 214, 500, 543, 549, 
716, 1739, Třešňová, U Kaple, U Rybníka, 
Větrná, Višňová, Zadní 

Volební okrsek č. 5:
volební místnost: 
Základní škola, Gagarinova 1039
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Gagarinova 748, 1039, 1187-1192, 1434, 
Hřbitovní, Nerudova, Palackého 533, 583, 
584, 633-637, 663-665, 689, 746, 747, 852, 
855, 1175-1186, 1588, 1738, Soběslavova 
509, 809, 810, 811, 933, 1003, 1026, 1293-
1298

Volební okrsek č. 6:
volební místnost: 
Základní škola, Gagarinova 1039
pro oprávněné občany s bydlištěm:
Brožíkova 959-972, Dukelská, Gagarinova 
818, 825, 918, 927, 928, 929, 930, 934-937, 
938-941, 953-956, 1416, 1496, K Floriánu, 
Máchova, Nerudova 696, 795, Palackého 
283, 631, 647, 717, 718, 773, 784, 792-794, 
808, 832, 836, 843, 844, 849-851, 877-879, 
931, 932, 951, 952, 973-976, 978, 979, 
1013, 1266, 1268, 1416, 1425, 1432, 1576, 
1691, 1704, 1706, 1713, U Parku, Za Stadi-
onem, Zahradní a část města - Butov

III.
1. Voliči bude umožněno hlasování poté, 
kdy prokáže svou totožnost a státní občan-
ství České republiky platným cestovním, 
diplomatickým nebo služebním pasem 
České republiky anebo cestovním průka-

zem nebo platným občanským průkazem.
Neprokáže-li uvedené skutečnosti sta-
novenými doklady, nebude mu hlasová-
ní umožněno.

2. Každému voliči budou dodány tři dny 
přede dnem konání volby hlasovací líst-
ky. Ve dnech volby volič může obdržet 
hlasovací lístky i ve volební místnosti.

3. Volič hlasuje tak, že po opuštění prosto-
ru určeného pro vložení hlasovacího líst-
ku do úřední obálky vloží úřední obálku  
s hlasovacím lístkem před okrskovou 
volební komisí do volební schránky.  
Za voliče, který není schopen vložit úřed-
ní obálku s hlasovacím lístkem do volební 
schránky, může tak učinit jiný volič, ni-
koliv však člen okrskové volební komise.  
V prostoru určeném pro vložení hlasova-
cího lístku do úřední obálky nesmí být ni-
kdo přítomen zároveň s voličem, a to ani 
člen okrskové volební komise. S voličem, 
který nemůže sám vybrat hlasovací lís-
tek pro zdravotní postižení nebo z jiných 
důvodů, nemůže číst nebo psát, může být  
v prostoru určeném pro vložení hlasovací-
ho lístku do úřední obálky přítomen jiný 
volič, nikoliv však člen okrskové volební 
komise, a voličem vybraný hlasovací lístek 
za něho vložit do úřední obálky. 

4. V případě konání II. kola volby prezi-
denta republiky se tato uskuteční:
v pátek dne 27. 1. 2023 od 14.00 hodin  
do 22.00 hodin
a v sobotu dne 28. 1.2023 od 08.00 hodin 
do 14.00 hodin.
Volič obdrží hlasovací lístky ve volební 
místnosti ve dnech  volby.

Ve Stříbře dne 15. 12. 2022

Martin Záhoř 
starosta města Stříbra
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vědomý si své odpovědnosti. Veliké štěs-
tí pro každou historickou stavbu. Takový, 
který často nemile překvapen skutečným 
rozsahem destrukce, hledá řešení. To se  
v případě mostní věže opravdu podaři-
lo najít a všem za to patří upřímné díky! 
Vzhledem k celkově špatnému  stavu kon-
strukcí krovu i střešní krytiny a dobré vůli 
všech bylo rozhodnuto o celkové obnově 
střechy věže. Další problém se však vy-
nořil záhy. Absolutní nedostatek střešní 
krytiny, natož pak prejzové. Tato krytina 
není pro naši oblast typická a vzhledem 
k současné situaci na trhu i nedostupná. 
Naštěstí se i v tomto případě podařilo re-
alizační firmě s vypětím všech sil a v na-
prosté skromnosti problém vyřešit. V sou-
časné době jsou tak veškeré práce spojené 
s obnovou krovu, střešní krytiny a klem-
pířských prvků kompletně dokončeny.  
V letošním roce můžeme směle přistoupit  
k pokračování prací v interiéru, např. k sa-
naci stropu, opravě původní cihelné dlaž-
by, podlah, omítkových vrstev či kamen-
ných prvků. Podařila se skvělá věc, správní 
lidé se opět sešli na správném místě.

Ale, možná by vás ještě mohlo zajímat:
Stavbě mostu přes řeku Mži s průjezd-

nou věží předcházela stará zemská stezka. 
Dne 9. ledna 1555 byla uzavřena smlouva 
se stavitelem Benediktem Volchem z Fer-
rolu ze Španělska o výstavbě mostu s věží  
a 7. června téhož roku byl položen základ-
ní kámen. O pět let později byla stavba 
mostu dokončena. Stavitel dostal jako od-
měnu 550 tolarů a 10 čtvrtí bílého vína. 

Josefa Zíky zavalena prací, ujali se opravy 
napadené konstrukce krovu mostní věže 
zcela samozřejmě nejen s vědomím její 
naléhavosti, ale i srdcem. Z důvodu čás-
tečného zachování provozu na mostě bylo  
v úrovni římsy zavěšeno lešení, což samo 
o sobě přineslo nemálo komplikací. Ne-
milým překvapením však bylo po rozkrytí 
části střešní krytiny zjištění skutečného 
rozsahu  napadení krovu. Ukázalo se, že 
rozsah degradace dřevěných konstrukcí  
a jejich případná obnova značně převyšuje 
plánovaný rozsah prací, a tudíž i rozpočet. 
Hrozilo nejen zastavení prací, ale i ztráta 
dotace. Navíc by provizorní zakrytí již od-
krytých částí střechy vedlo k masivnímu 
zatékání a zhoršování již tak špatného sta-
vu objektu.  

Díky vstřícnému přístupu realizač-
ní firmy a odpovědnému postoji vedení 
města však bylo nalezeno řešení. Vlastník, 

O mostní věži…
Mnohým pozornějším obdivovatelům 

našeho krásného města jistě neunikla no-
vina. Mostní věž kamenného mostu se po 
mnoha letech dočkala nového střešního 
pláště. Konečně se na věž po desetiletích 
nezájmu usmálo štěstí, a to hned několi-
krát.

Díky odpovědnému a osvícenému pří-
stupu vedení města k architektonickému 
dědictví byla v roce 2021 vypracována 
projektová dokumentace celkové obnovy 
mostní brány. Dokumentace řeší mimo 
statického zajištění a odvodnění stavby 
obnovu fasád a kamenných prvků včet-
ně kompletní obnovy interiéru. Mnohé  
z těchto prací budou probíhat ve spolu-
práci s restaurátory. Zcela zásadní pro 
každou stavbu je však stav střešní krytiny 
a krovové konstrukce, stejně tak i odvod-
nění stavby. V rámci přípravy projektové 
dokumentace byl proveden orientační 
průzkum stavu nosných konstrukcí krovu 
a v roce 2021 měla být provedena pouze 
částečná oprava nejvíce napadených částí. 
Na I. etapu prací se podařilo městu Stříbro 
získat dotaci Plzeňského kraje.  

Všichni dobře víme, jaká je situace  
ve stavebnictví. Jako první se vyskytl 
problém s dodavatelem prací. O opravu 
krovu kulturní památky neměla v součas-
ném stavebně hektickém období žádná 
firma zájem. Hrozila nejen ztráta dotace, 
ale i odložení začátku prací, což by vedlo 
k prohlubování již tak nedobrého stavu 
objektu. Na mostní věž se však usmálo 
štěstí. Lokální patriot, srdcař a léty spo-
lupráce prověřený odborník prací všeho 
druhu. Přestože je trvale společnost pana 
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Dvoupatrová věž je stejně jako most 
vystavěna z pískovcových kvádrů, v pří-
zemní části přístavku opatřená prevétem 
 a s patrem spojena vřetenovým schodiš-
těm. V horní části se nachází čtvercová 
místnost, ve které byl v minulosti osazen 
krb. A možná ani netušíte, že je naše most-
ní věž  miniaturou Mostecké věže Karlova 
mostu v Praze. Jedná se o jediné dvě věže 
svého druhu v Čechách. 

Most samotný byl původně vystavěn 
jako rampa a vynesen pěti oblouky. Tři 
oblouky se nachází před věží, dva v části 
nad řekou směrem k městu. Část mostu  
s oblouky mimo tok řeky v prostoru dneš-
ního zahradnictví je inundační, tzn. vy-
stavěná jako prevence před povodněmi. 
Konstrukce byla navržena tak, aby odolala 
záplavám i staletým vodám, hromadění 
ker při jarním tání. V případě povodně 
zůstane cesta nad vzdutou hladinou ne-
dotčena, přičemž průtok vody pod most-
ními oblouky není výrazně omezen. Celá 
staletí tak příroda důkladně prověřuje, jak 
geniální byl autor projektu. Do dnešního 
dne po statické stránce konstrukce mos-
tu všem přírodním vlivům i zubu času 
úspěšně odolává. 

Až v průběhu 18. století byla k ochra-
ně říšské silnice přistavěna ochranná zeď, 
jinak se most v podstatě nalézá v nezmě-
něném stavu. Za zmínku jistě stojí i socha  

sv. Jana Nepomuckého z roku 1721, který 
jako patron vod ochraňuje most nad ře-
kou. Autorem originálu, který je v součas-
né době umístěn v muzeu, je sochař  Lazar 
Widmann. Lazaru Widmannovi se mimo 
jiné připisuje i autorství části soch z Ma-
riánského sloupu na stříbrském náměstí.   

A na závěr ještě jedna novina. Náš ka-
menný most s věží přes řeku Mži byl za-
řazen Českou televizí do cyklu Technické 
památky českých zemí a v letošním roce 
proběhne natáčení dokumentu. 

Teď už asi všichni tušíte, že to není ná-
hoda. Náš most je prostě mimořádný. Jako 
jeden z mála v českých zemích původně 
dochovaný, ceněný nejen pro svoji rene-
sanční architekturu, ale i jako technická  
památka.  

Tak až půjdete kolem, pozdravte ho po-
hledem 😊

Bc. Ivana Osmiková  

AUDIOHELP  z.s., Tomanova 3, 
PLZEŇ zajišťuje

bezplatnou poradnu 
pro nedoslýchavé občany 

v zasedací místnosti radnice Masarykovo nám. 1, 
STŘÍBRO (přízemí)  

čas:   9.30 - 12.00 h

dne: 5. 1., 2. 2., 2. 3., 6. 4., 4. 5., 1. 6. 

Český klub nedoslýchavých nabízí občanům bez-
platné sociální, zdravotní a technické poradenství, 
zprostředkování oprav a servisu sluchadel, prodej 
kompenzačních pomůcek pro nedoslýchavé i nesly-
šící, dále baterií do sluchadel, zesílené telefony, sig-
nalizační zařízení atd.

Info: Alena Štauberová, sociální pracovnice, 
tel: 377 420 933
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Paní Stehlíková, vy se věnujete starým 
řemeslům jako jsou tkaní, výroba krajek  
a podobně. Jaký to má v dnešní době  
smysl?

Smysl to má ten, že nechci, aby se na to za-
pomnělo. Ta řemesla se tradovala spoustu 
let a pořád to k nám patřilo. A myslím, že 
je důležité, aby i naše děti věděly, jak to bý-
valo a co všechno to obnášelo.

Má to smysl jen pro vás, nebo i pro širší 
společnost?

Je to můj koníček a budu to dělat pořád, 
takže to pro mě každopádně smysl má.  
A pro společnost určitě taky. Lidi zajímá 
jak se zpracovává ovčí rouno.

Jakým řemeslům se věnujete?

Moje babička uměla spoustu věcí. Lidé si 
vyráběli oděvy a k tomu patřilo krajkářství, 
šití, vyšívání, paličkování nebo tkaní. Sna-
žím se to mít stejně, ale nejvíc se věnuji tkaní 
a zpracování ovčího rouna. 

Co všechno obnáší práce tkadleny, jak se 
označujete a jak se jmenuje i váš obchů-
dek U Tkadlenky?

Já jsem tkala už dřív, protože tkala i moje 
babička. Několikrát jsem slyšela, jak lidé ří-
kají, že mají ovečky a rouno vyhazují, a to 
mě doslova píchlo u srdce. Začala jsem ně-
jakou vlnu nakupovat a učila se ji správně 
zpracovávat. Je potřeba vlnu nejdřív roztří-
dit, a pak pořádně vyčistit od hrubé špíny. 
Musí se několikrát ručně vyprat, a pak po-

Rozhovor s Alžbětou Stehlíkovou, milovnicí starých řemesel
„Tradiční řemesla zajímají i nejmladší generaci. Holčičky chci učit výrobu dřevěných knoflíků  
i sběr bylin.“

raději držím těch našich tradic a našich 
oveček.

Mimo to, že vás tato stará řemesla oslo-
vila a naplňují, jaké služby nabízíte a co 
ve vašem obchodě na stříbrském náměs-
tí návštěvníci najdou?

V mém obchůdku, který jsem nazvala  
U Tkadlenky lidi najdou především tka-
né výrobky. Například šály, tkané plédy, 
ponča, která dělám většinou na zakázku. 
Mám také dost věcí pro děti, jako čepičky, 
rukavičky. Šiju i šaty, na které si připravu-
ji výšivky, vyrábím halenky s folklorními 
motivy. Je toho hodně. V poslední době 
se snažím víc věnovat i různým kurzům. 
Vedu teď kurz Malá švadlenka, kde se hol-
čičky od sedmi let jednou měsíčně učí to, 
co dělám já, tedy ruční šití, pak přibyde 
šití na stroji, zpracování rouna. Chci, aby 
je to bavilo a aby se to naučily, jako jsem 
se to já učila od své babičky. Žádné knížky, 
ale osvojení si toho řemesla.

A zajímá to mladou generaci?

Věřte, že zajímá! Začalo chodit pár děv-
čat a hlásí se další a další. Vypadá to, že 
bychom brzy mohly utvořit dvě skupiny. 
Těším se na jaro a na léto, kdy bych s nimi 
chtěla víc času trávit venku. Chtěla bych, 
aby si děvčata vyrobila dřevěné knoflíčky, 
ukážeme si, kde se dají sbírat jaké bylinky, 
a vůbec s nimi chci dělat všechny ty krásné 
věci našich babiček.

Děkuji za rozhovor

David Blažek

malu sušit. Já ji nechám napoprvé ve vodě 
24 hodin, a pak ji vyndám a vodu použiju 
na zalití květin, protože je to výborné hnoji-
vo. Peru většinou třikrát až čtyřikrát, podle 
toho, jak moc je znečištěná. Tohle dělám  
v létě, abych ji mohla sušit na slunci. Stejně 
jako to dělali naši předci. Vlna by měla být 
alespoň 4 cm dlouhá, ale dá se zpracovat 
každá vlna. Když je kratší, musí se třeba 
smíchat s tou delší. Když je vlna suchá, tak 
ji pak češu na ruční česačce. V závěru už se 
na kolovrátku ty česance předou nebo se to 
může například plstit.

Takže práce tkadleny není jen o tom sa-
motném tkaní, ale musíte mít i znalosti 
o zvířatech, ze kterých pochází, a tak po-
dobně?

Přesně tak. Já odebírám rouno od jedno-
ho pána od Prahy, který má rouno svět-
lejší barvy a je delší. Tady v okolí jsou spíš 
ovečky chované na maso, které mají tmavé 
a kratší rouno.Tak je pak většinou smí-
chám a ono to vytváří krásné vzory.

Vy jste zmínila, že vaše babička byla tka-
dlena.

Ano, já pocházím z východu Slovenska 
poblíž ukrajinských hranic, kde se tradice 
a folklor vždycky hodně dodržovaly. I pro-
to k tomu mám tak blízko. Jedna babička 
byla tkadlena, která vyráběla takové ty bě-
houny a koberečky. Ta druhá mě zase učila 
šít, plést, háčkovat i tkát. Odmala mi při-
šlo samozřejmé, že to musím a chci umět. 
Po babičce mám i tkalcovský stav, který 
se snažím opět zrenovovat, je ze dřeva  
a některé díly už po tolika letech prostě ne-
vydržely. Každopádně ho lidi můžou vidět  
v mém obchůdku..

Zkoušela jste se třeba pídit, jak vypadala 
tato řemesla tady na Stříbrsku?

Snažím se toho trochu dopátrat. Ale tady 
je to jiné, než například na Moravě nebo 
na Domažlicku, kde ten folklor a tradice 
pořád hodně žijí.

Jak se stavíte k populárním vlnám jako 
je alpaka nebo merino? Jsou opravdu tak 
kvalitní nebo jde jen o reklamu?

Alpaka je jemná vlna, jako prachové peří, 
a svoji kvalitu určitě má. Ale já se prostě 
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Spolky - zájmové organizace (část 12)

Baráčníci
Při procházení archivního souboru  
fotografií jsem nemohl opominout po-
měrně slušnou kolekci dokládající exis-
tenci a činnost stříbrské obce baráčníků. 
Vzhledem k dokumentační hodnotě za-
chycené tématiky se domnívám, že si za-
slouží, aby byla alespoň touto cestou ve-
řejnosti připomenuta. Bohužel i v tomto 
případě jsem odkázán jen na stručné 
popisy jednotlivých snímků.

Úvodem se stručně podívejme, kterak 
dané téma komentují internetové pra-
meny. 

Oficiální název  námi 
sledovaného spolku zní: 
„Vlastenecko-dobročinná 
obec baráčnická”. Jedná se 
o společenskou organizaci 
vzniklou roku 1873, která 
dodnes lpí na dodržování 
staročeských zvyků.

Jako náplň činnosti je, 
mimo pravidelné schůzov-
ní činnosti, ale deklarová-
no zapojení se (či alespoň 
podíl) na organizaci Dne 
matek, MDŽ, Dne dětí, 
rozloučení s rokem, sta-
vění májek, pořádání ba-
ráčnických, staročeských 
plesů a zábav. Součástí 
zábav bývají i staročes-
ké tance, např. Česká be-
seda. Dále běžná účast  
na různých místních aktech, jako kla-
dení věnců, slavnostní průvody apod. 
Před nacistickou okupací se Baráčníci  
ve velkém účastnili i jiných vlastenec-
kých akcí. Akce bývají odlišné podle 
místních zvyklostí vesnice či města. Své-
rázné jsou i rituály při velkých akcích  
a schůzích, prováděné často v krojích.

Organizační struktura.

Výbor místní obce baráčníků se označo-
val jako rychta a v jeho čele stál rych-
tář. Baráčnická rychta pak byl název 
pro spolkovou místnost, nebo budovu. 

STŘÍPKY HISTORIE

obr. 3
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Zajímavé je tradiční pojmenování členů  
a funkcionářů organizace. Členové se 
nazývají sousedé a tetičky, členové vý-
boru mají funkce panímaminka, pan-
tatínek, rychtář, místorychtář, syndyk 
(jednatel), berní (hospodář), slídilo-
vé účtů (revizní komise), švandymistr  
(za kulturu), vzdělávatel, dráb (dohlí-
ží na pořádek v obci), ponocný, šafář 
(zabezpečuje občerstvení), gratulanti 
(chodí svým členům gratulovat k naro-
zeninám). 

Tolik tedy říká zdroj informací Wikipe-
die.

Jelikož jsem se v blízkosti zmiňovaného 
společenství nepohyboval, nemám ani 
zdání zda bylo vedeno cosi jako kronika. 
Jak již výše řečeno, jsem tudíž odkázán 
pouze na stručné popisy jednotlivých 
snímků.

Pokud bychom jako vodítko použili da-
tace jednotlivých snímků, mohl by nám 
posloužit obrázek č. 1, popisem určený 
jako: „Památka na tancování České be-
sedy“. Snímek sice není datován, ale po-
chází ze souboru fotografií z roku 1947. 
A jak je výše uvedeno: „Součástí zábav 
bývají i staročeské tance, např. Česká 
beseda“.

Letopočet 1947 je vnímán  také jako 
rok, kdy poprvé došlo k společnému 
zasednutí „Zakládajících tetiček a sou-
sedů obce Baráčníků - Stříbro“. Alespoň  
v tomto duchu hovoří krásné tablo (obrá-
zek č. 2). Dokonce i pamětníci z mojí ge-
nerace by možná byli schopni k některým 
tvářím přiřadit i jména (případně povo-
lání a bydliště). Ostatně téma „SPOLKY  
a zájmové organizace“ je především  
o lidech.

Skupinové foto č. 3 rovněž není datová-
no, lze však uvažovat o rozmezí první 
poloviny padesátých let.

Další malebnou skupinku (obr. 4) mů-
žeme dle portrétů politiků (a uváže-
ní přetrvávající reminiscence) zařadit  
do let 1952 - 1953. Je mimo jiné i dokla-
dem prozíravosti místní obce baráčníků, 
a to ve smyslu péče o dorost. Nejeden 
dnešní spolek či zájmová skupina s do-
plňováním mladé krve těžce zápasí.

obr. 5

obr. 4

obr. 6
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Přibližně v polovině padesátých let  
(20. stol.) došlo k výrazným úpravám 
venkovních prostor plovárenského are-
álu, především  terasy a plochy mezi 
restaurací a řekou. V rámci těchto re-
konstrukcí vznikl i venkovní parket vy-
dlážděný skleněnými luxfery. K parketu 
těsně přiléhalo orchestřiště, kryté origi-
nální plechovou konstrukcí. Její zeleně 
natřená mušle (viz foto č. 5 z archivu 
stříbrských Baráčníků) vedle jistého 
soukromí poskytovala hudebníkům 
i další významnou službu, a to tím, že 
díky svému tvaru fungovala coby jakýsi 
mechanický zesilovač či odražeč zvuku, 
kteroužto záležitost ocení především 
nejeden aktivní muzikant. Jakou událost 
zde máme zachycenu, se prozatím nepo-
dařilo vypátrat. Evidentně tady jsou za-
stoupeny i jiné - mimostříbrské spolky.

Baráčnický dorost defiluje i na obrázku 
č. 6, jehož původ možno odhadem klást 
do počátků let šedesátých.

Již podruhé zde můžeme doložit dodr-
žování tradice výše deklarovaných sta-
ročeských tanců. Hlásí se k ní  snímek 
č. 7 popsaný stručně: „Tancování české 
besedy 1961“.

Obrázek č. 8 byl pořízen během oslav  
1. máje v roce 1963.

Konečně pak barevné foto č. 9 dokládá 
účast baráčnické mládeže v prvomájo-
vém průvodu r. 1976.

Nevím, nakolik lze dnes ještě doufat  
v osobní svědectví přímého účastníka 
zde zobrazených akcí. Bohužel čas letí 
neúprosně dál.

František Samec, leden 2023

obr. 8

obr. 9

obr. 7
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půltolar (1582, 1583), čtvrttolar (1582), 
bílý groš (1582, 1583 a 1584) a malý groš 
(1582, 1583 a 1584). Další dvě ženy zastá-
valy mincmistrovský úřad v pražské min-
covně. Nejdříve to byla Zuzana Erckerová, 
která se (obdobně jako Lucie Kadnerová) 
ujala řízení provozu mincovny po smrti 
svého manžela Lazara Erckera. Mincmis-
trovskou funkci vykonávala od 7. ledna 
1594 a po jmenování nového mincmis-
tra Jana Lasanze z Freidenecku sepsala 
souhrnné vyúčtování za dobu působení  
v mincovně k 20. září 1600. Zuzana Erc-
kerová, rozená Thielová, byla druhou 
manželkou Lazara Erckera. Pražská min-
covna pod vedením Zuzany Erckerové 
pracovala stejně, jako tomu bylo za Lazara 
Erckera, neboť paní Zuzana se podílela na 
její správě již za Erckerova života. Doklá-
dá to podání Karla z Biberštejna ze dne  
15. října 1589, v němž si nejvyšší minc-
mistr české komoře stěžoval na neslý-
chaný jev, že v pražské mincovně vládne 
žena. Vedle Zuzany Erckerové vykonával 
funkci vardajna David Enderle z Burg-
stadtu, který jím byl od 26. října 1591 až  
do roku 1603, kdy se stal mincmistrem v 
kutnohorské mincovně. Ze závěrečného 
účtu Zuzany Erckerové se dovídáme, že i za 
jejího působení byl hlavním dodavatelem 
zlaté a stříbrné suroviny pro ražbu min-
cí – především peněžního pagamentu (tj. 
neplatných a zlomkových mincí) – norim-
berský překupník Bartoloměj Albrecht, 
který zásoboval pražskou mincovnu již  
v době, kdy v jejím čele stál Lazar Ercker. 
V tomto dokumentu si Zuzana Erckerová 
stěžovala na obtíže, jež měla se zpracová-
ním Albrechtových dodávek. I tak je však 
třeba říci, že přes všechny obtíže činil za 
Zuzany Erckerové mincovní zisk, který 
určovala především mincovní hotovost, 
pololetně 2 000 tolarů. Za vedení Zuzany 
Erckerové opouštěly pražskou mincovnu 
mince s mincmistrovskou značkou, která 
byla totožná se znamením Lazara Erckera. 
V jednotlivých letech to byly tyto nomi-
nály: 10dukát (1597, 1599), 5dukát (1597), 
2dukát (1598), dukát (1594, 1595, 1597, 
1598, 1599 a 1600), 3tolar (1596), 2to-
lar (1594, 1596), tolar (1594, 1595, 1596, 
1597 a 1598) a malý groš (1594, 1595, 
1596, 1597, 1598, 1599, 1600). Odchodem 
Zuzany Erckerové z vedení pražské min-
covny však odtud nezmizelo Erckerovo 
jméno. Působil zde jako vardajn Erckerův 
syn Jan od 28. ledna 1603. Dne 18. pro-
since 1614 byl Jan Ercker jmenován nej-

vyšším perkmistrem a v této funkci jej za-
stihla třicetiletá válka. I třetí z žen spjatých  
s českým mincovnictvím vedla pražskou 
mincovnu po úmrtí svého manžela, jímž 
byl Tobiáš Schuster. Přesné datum úmrtí 
Tobiáše Schustera, a tím ani den nástupu 
Doroty Schusterové do čela pražské min-
covny, neznáme. Stalo se tak někdy mezi 
22. lednem 1636 (datum na Schusterově 
posledním mincmistrovském vyúčtování 
za rok 1635) a 8. červencem 1636 (tehdy 
se o něm mluvilo jako o zemřelém). Do-
rota Schusterová byla druhou manželkou 
Tobiáše Schustera, který měl z první-
ho manželství dcery Ludmilu a Zuzanu, 
z druhého pak syna Tobiáše Jindřicha. 
O majetkových poměrech Schusterovy 
rodiny nás informuje projednávání po-
zůstalosti po Tobiáši Schusterovi, které 
proběhlo 30. srpna 1638. Tehdy však již 
byla Dorota Schusterová znovu provdá-
na za Jana Oldřicha Keslera, úředníka  
a písaře při berni zemské. Kromě nevy-
číslené hodnoty domu čp. 568 „U Zlatého 
lva” (v Praze na Starém Městě, dům koupil 
Schuster r. 1635 za 1 000 kop míšeňských) 
činilo jmění 4 299 zlatých na hotovos-
ti, dále pak zlaté klenoty, 410 lotů stříbra  
a cínové nádobí (bez pěti liber dva centy). 
Lze tedy říci, že Tobiáš Schuster byl zá-
možný člověk. Při pozůstalostním řízení 
se Dorota Schusterová-Keslerová zavázala 
řádně pečovat o děti po zesnulém Tobiáši 
Schusterovi a postarat se o jejich náležitou 
výchovu až do jejich dospělosti. Výdaje 
na výchovu a zaopatření dětí ze Schuste-
rova prvního manželství mohla jejich 
nevlastní matka uhradit z jejich dědic-
kých podílů po otci. V době, kdy Dorota 
Schusterová odpovídala za chod pražské 
mincovny, byly zhotovené mince značeny 
mincmistrovskou značkou, kterou pře-
vzala po zesnulém manželovi. Mincovnu 
opustily tyto nominály se znamením Do-
roty Schusterové : 10dukát (1636, 1637), 
5dukát (1636, 1637), 2dukát (1636, 1637), 
dukát (1636, 1637), tolar (1637) a 3krejcar 
(1636, 1637). Dorotou Schusterovou se 
uzavřelo působení žen ve funkci mincmis-
tra v našich mincovnách. Od té doby až do 
roku 1857, kdy ukončila činnost poslední 
česká mincova v Praze, stáli v čele minco-
ven vždy muži. 

Zdař Bůh
Karel Neuberger

Ženy v mincovnictví 

Mezi důležitá výrobní odvětví v na-
šich zemích vždy patřilo mincovnictví.  
V čele mincoven stáli mincmistři, kte-
ří odpovídali za správnost jednotlivých 
mincovních operací a kvalitu zhotovených 
mincí. Druhým nejdůležitějším úřední-
kem v mincovně byl vardajn, mincovní 
kontrolor, jehož úkolem bylo sledovat, aby 
vyražené mince z každé jednotlivé tavby 
byly svými výrobními parametry (jakos-
tí a hmotností) v souladu s příslušnými 
předpisy. Za to byl také vedle mincmistra 
odpovědný. Vzhledem k potřebné kvali-
fikaci, kterou mincovní činnost nezbytně 
vyžadovala, byli do nejvyšších funkcí jme-
nováni především muži znalí své profese. 
Od této zásady se v českém mincovnictví 
upustilo v osmdesátých a devadesátých 
letech 16. století a v třicátých letech sto-
letí 17. Tehdy v čele dvou českých min-
coven stanuly celkem tři ženy. V časové 
posloupnosti se tak stalo nejdříve v jáchy-
movské mincovně, kde funkci mincmistra  
od 16. srpna 1582 do 4. června 1584 za-
stávala Lucie Kadnerová, vdova po minc-
mistru Jiřím Kadnerovi, který řídil chod 
mincovny v Jáchymově od 11. listopadu 
1577 až do 29. července 1582, kdy zemřel. 
Původně se počítalo na úřad mincmistra 
s Pavlem Hofmanem, který jáchymovskou 
mincovnu spravoval krátce po smrti Jiří-
ho Kadnera. O udělení mincmistrovského 
úřadu však žádala Lucie Kadnerová vedle 
dalšího zájemce, kterým by Baltazar Dür-
leber. Vedení mincovny bylo oficiálně svě-
řeno Lucii Kadnerové, ale vedle ní působil 
v mincovně v postavení stejně odpovědné-
ho pracovníka Pavel Hofman. Pokud jde 
o finanční odměnu, dostávala Lucie Kad-
nerová, jako její zesnulý muž, 500 tolarů 
roční mzdy, Pavel Hofman pak 200 tolarů 
ročně. Ke dni 4. června 1584 byl mincmis-
trem jmenován Pavel Hofman, který tak  
v plném rozsahu pravomocí a odpověd-
ností mincmistra Lucii Kadnerovou vy-
střídal. Při odchodu z vedení jáchymovské 
mincovny jí byla stanovena roční odměna 
100 tolarů, kterou měla pobírat až do kon-
ce života. Pro označení mincí v době pů-
sobení v jáchymovské mincovně užívala 
Lucie Kadnerová mincmistrovskou znač-
ku svého manžela. Rovnocenné postavení 
Pavla Hofmana vedle Lucie Kadnerové do-
kumentují mince, které souběžně s min-
cemi Lucie Kadnerové měly značku Pavla 
Hofmana. Se znamením Lucie Kadnerové 
opustily jáchymovskou mincovnu tyto 
mincovní nominály: tolar (1582, 1583), 
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SPOLKOVÝ ŽIVOT

Dne 25. listopadu 2022, se konala v 
Ostravě Valná hromada Sdružení hornic-
kých a hutnických spolků ČR (dále jen 
SHHS ČR) v restauraci U Cingra v areálu 
Národní kulturní památky dolu Michal  
v Ostravě-Michálkovicích. Program valné 
hromady byl rozdělen do 16 bodů. Val-
nou hromadu zahájil Ing. Václav Dorazil  
a všechny přítomné včetně hostů přivítal. 
Valné hromady se zúčastnilo 30 spolků  
z ČR a celkem 44 členů. Ing. Václav Dora-
zil uvítal Ing. Zbyňka Pražáka, (náměstek 
primátora statutárního města Ostravy). 
Ing. Zbyněk Pražák informoval o přípravě 
27. Setkání hornických a hutnických měst 
a obcí ČR, které se má konat v termínu  
8. až 10. 9. 2023 v Ostravě. Tajemník 
SHHS ČR Ing. Pavel David představil no-
vého ředitele dolu Michal, Mgr. Vojtěcha 
Poláška a ujal se dalšího řízení jednání. 

Byl přijat nový člen SHHS ČR, a to spo-
lek Bratrstvo Sv. Barbory ze Stříbra. Poté 
následoval bod jednání - doplnění před-
sednictva SHHS ČR. Ing. Václav Dorazil, 
Ph.D. se stal novým perkmistrem, 1. mís-
topředsedou se stal Vratislav Klabouch  
a 2. místopředsedou byl zvolen Jiří Kun-
čický (předseda Klubu přátel hornického 
muzea v Ostravě). Přejeme nově zvole-
nému vedení mnoho hornického štěstí  
a nastavení vzájemné spolupráce mezi 
hornickými spolky v ČR i s hornickými 
spolky ze sousedních zemí (Polsko, Slo-
vensko, Německo, Rakousko, Slovinsko 
atd.).

Zdař Bůh
Karel Neuberger

Valná hromada Sdružení hornických a hutnických spolků ČR 

proto se od dalších kutacích prací upusti-
lo. Dá se říci, že dolování bylo rozděleno 
do dvou etap vždy cca po 5 letech těžby. 
Výstavní exponáty podtrhovaly fotografie 
z té doby, důlní mapy a další zajímavos-
ti, které se podařilo zajistit. Poté jsme byli 
pozvání do soukromého mineralogického 
muzea Ferdinanda Wagnera. Tento člověk 
sbírá minerály již dlouhých 50 let. Musím 
konstatovat, že starou stodolu přeměnil na 
fantastické mineralogické muzeum. Mno-
ho minerálů pochází rovněž ze stříbrské-
ho rudního revíru kam v 90. letech 20. 
století osobně jezdil. Doporučujeme všem 
sběratelům ke zhlédnutí, krásný zážitek. 

Další akce bude se konat hned v tom-
to týdnu, a to hornický pochod Prahou  
ke svátku sv. Barbory.

Zdař Bůh

Karel Neuberger
Bratrstvo sv. Barbory ve Stříbře

Horníci v Mähringu

V sobotu 26. listopadu 2022 jsme byli 
našimi kamarády z Hornického spolku 
Planá pozváni do německého Mähringu 
na výstavu dobývání uranu v Německu 
a v Československu. Samozřejmě se oče-
kávalo, že delegace z Čech přijede v hor-
nických kytlích. Akce se zúčastnilo cca 20 
členů hornického spolku Planá a Bratrstva 
sv. Barbory ze Stříbra. Výstava byla v pro-
storách místní knihovny. Mnoho materiá-
lu a pracovních pomůcek dodal na výsta-
vu Jan Teplík. Úvodní slovo měl starosta 
obce Mähring, poté zástupce německých 
horníků, jediný v hornické uniformě. Jed-
nalo se zde o 2 šachty hluboké kolem 300 
m. Výrazné zrudnění se zde nepotvrdilo, 
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vale doplňované o historické informace. 
Celkově se dá konstatovat, že se spolku 
daří. Plány na letošní rok plynule navazu-
jící na ten loňský.

Zdař Bůh

Karel Neuberger
Velmistr Bratrstva sv. Barbory ve Stříbře

Valná hromada Bratrstva sv. Barbory

V sobotním odpoledni, 3. prosince, 
se členové Bratrstva sv. Barbory sešli na 
valné hromadě spolku. Před tím ještě 
stihli na stříbrském náměstí u morového 
sloupu položit květiny k soše sv. Barbory, 
patronky horníků. Členové se zde zvěč-
nili na společné fotografii. Bratrstvo se 
sešlo v plné síle. Program valné hromady  
v krátkosti zhodnotil naši půlroční exis-
tenci. Zúčastnili jsme se mnoha hornic-
kých setkání (Polsko, Slovensko a u nás, dá 
se říci, všech nejdůležitějších setkání). Vy-
dali jsme další hornickou publikaci a další 
připravujeme na letošní rok. Oslavili jsme  
v příjemné atmosféře 15 let neoficiál-
ní existence Bratrstva. Obdrželi jsme od  
předsedy ČBÚ Zlatou plaketu. Získali 
jsme nového člena J. Vojtu, a při dnešní 
valné hromadě jsme přijali dalšího člena 
V. Kaňku. Založili jsme webové stránky, 
které za 5 měsíců již navštívilo přes 4 800 
lidí. Stránky jsou stále aktuální a jsou tr-

ve vedení spolku. Významnou měrou se 
podílel na osazování hornických vozů ko-
lem našeho města a na výstavbě hornické 
stezky kolem města v délce 50 km. 

Na základě výše uvedených skutečností 
navrhlo Bratrstvo sv. Barbory ve Stříbře 
pana Václava Nejedlého na Ocenění pla-

ketou města Stříbra za jeho zásluhy o roz-
voj montánní historie hornictví. 

Zdař Bůh

Karel Neuberger

Ocenění pana Václava Nejedlého

Ve středu 14. prosince 2022 se konalo 
poslední zastupitelstvo v letošním roce. 
Jedním z bodů programu bylo ocenění 
občanů města zlatou a stříbrnou plaketou. 
Stříbrnou plaketou byl oceněn pan Vác-
lav Nejedlý. Rodák z našeho města a jeho 
velký patriot. Od roku 1975 byl členem 
Speleologického klubu ve Stříbře, se kte-
rým navštívil jeskyně skoro v celé Evropě.  
Od roku 1990 vedl geologický kroužek 
mladých ve Stříbře. V roce 1992 se stal za-
kládajícím členem spolku Přátel stříbrské-
ho podzemí. V roce 2002 byl zakládajícím 
členem Hornicko- historického spolku ve 
Stříbře, kde působil jako tajemník spol-
ku až do roku 2021. Od roku 2002 je již 
jen členem Rady spolku. Od roku 2007 
je zakládajícím členem spolku Bratrstvo 
sv. Barbory ve Stříbře ve funkci kancléře 
dodnes. Cílem Hornického spolku bylo 
od prvopočátku zachování hornických 
tradic na Stříbrsku. Velkou měrou se po-
dílel na rekonstrukci štoly sv. Prokopa  
ve Stříbře, která trvala 8 let. Všechen svůj 
volný čas doposud věnoval výstavbě hor-
nického skanzenu ve Stříbře a jeho opra-
vám a samozřejmě prohlídkové činnosti 
ve štole. Bohužel od začátku letošního 
roku je tomu již jinak, kvůli neshodám  
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Dobrovolníci rekapitulovali

Bezpečnostní dobrovolníci rekapi-
tulovali a loučili se s loňským v mnoha 
směrech náročným rokem 2022. Jen zleh-
ka nastínili plány na letošní rok. Vráťa 
Maňák poděkoval všem přítomným i 
nepřítomným dobrovolníkům za jejich 
silnou podporu města Stříbra při realiza-
ci všech aktivit v roce 2022, a současně i 
těm dobrovolníkům, kteří se přihlásili 
do pokračování aktivit v projektu v roce 
2023, za jejich přátelství a podporu města i 
jeho občanů a hostů při zlepšování vztahů 
v komunitě a zvyšování pocitu bezpečí s 
prvky prevence kriminality. Nikola Bene-
šová obohatila nejen sváteční stůl ČR, ale 
celou přátelskou atmosféru připravenými 
dárky, na což se spustila smršť dárků mezi 
dobrovolníky a vytvořila se skoro štědro-
večerní atmosféra. Řetězy vlastní výroby 
se jmény účastníků i jejich přáními pro 
vás ostatní, a další dekorace ozdobily vá-
noční stromeček, který je umístěn pro po-
těšení návštěvníků v obřadní síni radnice. 
Na přípravě občerstvení ve stylu Vánoce  
v ČR a na UA, kde byly připraveny dva 
různé stoly se shodnými prvky jídel jako 
artefaktů Vánoc, se podíleli všichni pří-
tomní. Společný podvečer vymysleli a 
připravili zástupci komunit, Vráťa Maňák 
a Ljuba Diadjuk, kteří nás provedli poje-
tím Vánoc v Čechách a na Ukrajině, kdy 

jsme si společně osvěžili i vyzkoušeli li-
dové prvky oslav Vánoc ve stylu dvou ev-
ropských zemí. Někteří z nás si i zazpívali 
koledy. Ukrajinští přátelé připravili jejich 
typické štědrovečerní pohoštění, tzv. pu-
rijki neboli pirohy, plněné houbovou  
a zelnou směsí, nechyběla ani kuťa - krou-
py s medem, mákem, ořechy a ovocem. 
Připravili tabuli podle jejich zvyku, vy-
světlili něco z tamních zvyků a podělili se 
o štědrovečerní modlitbu.

Závěrem chci poděkovat všem zúčast-
něným - ať dobrovolníkům, tak přátelům, 
kteří nás podporují, za příjemně prožité 
odpoledne. Velké díky patří zástupcům 
města Stříbra Martinu Záhořovi a Karlu 
Lukešovi za jejich neutuchající podporu  
a spolupráci.

Za bezpečnostní dobrovolníky přeji 
všem klidný a pohodový nový rok.

Dobro-volně Nikola Benešová
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MČR v krosu úspěšně zakončilo venkovní sezónu
Den před začátkem adventního času  

i předvánočního shonu, tedy 26. 11. 2022 
se uskutečnilo Mistrovství ČR v přespol-
ním běhu a současně s ním i Finále běžec-
kého poháru mládeže. Z TJ Baníku Stříbro 
na poslední loňský venkovní šampionát 
do Rumburku vyrazila čtveřice atletů  
a byla mezi republikovou špičkou vidět.
Nejprve si připravenou trať a současně  
i reprezentaci Plzeňského kraje vyzkoušel 
Adam Košátko. V rámci Finále poháru 
mládeže, kde každý region vytváří čtyř-
člennou smíšenou štafetu, běžel Adam  
1. úsek čtveřice mladšího žactva (ročníky 

Ani sníh nezastaví stříbrské atlety

Se sněhovými vločkami neohroženě 
vběhlo 19. 11. 2022 vstříc zmrzlé trati  
v Bělé nad Radbuzou 60 atletů a atletek 
TJ Baníku Stříbro v rámci závodu Běl-
ské pětky, který byl současně od katego-
rie dospělých (ročníky 2002 a starší) až  
po mladší žactvo (ročníky 2009-2010) 
Mistrovstvím Plzeňského kraje v přespol-
ním běhu. Zástupci domácího klubu se  
s obtížnými podmínkami skvěle vyrovnali 
a podařilo se jim mezi 274 přihlášenými 
běžci vybojovat 6 cenných kovů, ale hlav-
ně získat mnoho zkušeností do dalších zá-
vodů, nejen těch krosových.

Jako první ze stříbrské výpravy přebí-
rala stříbrnou medaili mladší předžákyně 
Kateřina Bernášková (2013). Mezi starší-
mi předžákyněmi (2011-2012) poté celé 

startovní pole zanechala 6 vteřin za sebou 
Leona Fišáková. Následně Adam Košát-
ko ozdobil svou premiéru na přespolním 
běhu titulem mistra Plzeňského kraje  
v kategorii mladších žáků (2009-2010). 
Svými výsledky na mistrovství získal 
Adam místo ve štafetě Plzeňského kra-
je na Finále běžeckého poháru mládeže, 
které se konalo 26. 11. 2022 v Rumburku  
v rámci závodu Mistrovství České repub-
liky v krosu. Spolu s Adamem byli členy 
výpravy i starší žák Ondřej Špiroch a mezi 
náhradnicemi v nominaci figurovala i 
mladší žákyně Stela Kořínková.

Krajskými šampiony byli korunováni 
též starší žák Ondřej Špiroch (2008) a jeho 
bratr Jiří Špiroch (2005) mezi dorostenci. 
Na závěr programu svoji sbírku umístění 

z krajských mistrovství rozšířil 2. místem 
junior Štěpán Trávníček (2003). 

Jirka i Štěpán budou startovat v rámci 
Mistrovství České republiky v krosu mezi 
juniory a budou reprezentovat Baník Stří-
bro.  

To, že ani sníh není protivníkem, kte-
rého by nešlo porazit a není potřeba se 
ho bát, ukázali všichni zúčastnění nejen 
převedenými výkony, ale i přes drkotání 
zubů, úsměvy. Takže před všemi klobouk 
dolů, nebo třeba i novou oddílovou bě-
žeckou čelenku, která díky podpoře firmy 
Canpack Czech rozšiřuje oddílovou výba-
vu členů.

Tereza Záhořová 
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2009-2010) a vypomohl jí k celkovému  
5. místu. V následné kategorii, tj. starší 
žactvo (2007-2008), štafeta se znakem na-
šeho kraje dokončila závod jako sedmá, 
a to i přes výborné přispění Ondřeje Špi-
rocha. Když nastal čas boje o republikové 
tituly, stáli na startu juniorského závodu 
(ročníky 2003-2004) dva stříbrští zástup-
ci, Štěpán Trávníček a Jiří Špiroch. 42 
běžců čekala trať dlouhá 6 km. V prvním  
ze čtyř 1,5 km okruhů se převážně takti-

zovalo, v  následujících kolech se startovní 
pole postupně roztrhalo. Strategii se lépe 
přizpůsobil Jiří Špiroch, který přestože je 
věkem ještě dorostenec (2005), doběhl na 
celkovém 6. místě. Při náběhu do posled-
ního kola dokonce bojoval i o nominaci 
na Mistrovství Evropy v krosu. Bohužel se 
to nezdařilo, ale i tak si zaslouží velký po-
tlesk, protože předvedl bravurní výsledek.
Tohle mistrovství tedy úspěšně zakončilo 
dlouhou venkovní sezónu, jež byla oz-

dobena mnoha skvělými výsledky, mimo 
jiné i například republikovými tituly, ale 
hlavně úsměvy a radostí ze sportu. Atleti 
teď kromě sněhových vloček mohou začít 
vyhlížet start halových soutěží. Věříme, že 
do nich atleti vstoupí pravou nohou a bu-
dou stejně, nebo snad i více úspěšní, než 
letos.

Tereza Záhořová

PŘÍMĚSTSKÝ SPORTOVNÍ 
TÁBOR 

S ATLETICKÝM ZAMĚŘENÍM

Termíny:
17.-21.7. 2023

e-mail: atletickytabor1@gmail.com 
Kontakt:

tel. číslo: 607 710 392

Věk: 6-12let
Cena: 2100,-

Oběd, svačina a pitný režim v ceně
Atletický stadion Stříbro

Kapacita je omezená, tak neváhej a přihlaš se!

Těsíme se na vás
Hanka Vargová,Lucka Dedková, Anita Kelemenová a spol.

Tábor je vedený kvalifikovanými trenéry

7.-11.8. 2023 

-

-
téma: Indiáni

téma: Piráti
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Volejbalisté se po třech letech opět vrátili do Stříbra a stálo to za to

Vyznavači a milovníci volejbalu ze Stří-
bra po třech letech sebrali odvahu a uspo-
řádali dvakrát odložený 17. ročník vánoč-
ního volejbalového turnaje smíšených 
týmů, i když si nebyli jistí, zda covidem 
způsobená pauza neubere tradičnímu 
prosincovému turnaji na oblibě. Naštěstí 
se tyto obavy nenaplnily, a tak se do tě-
locvičny ZŠ Gagarinova rádi vrátili ama-
térští volejbalisté z blízka i daleka. Díky fi-
nanční podpoře od města Stříbra a firmy 
KERMI s. r. o. se tak za zvuku rolniček 
zavěšených na volejbalových sítích moh-
lo 8 týmů utkat o hodnotné ceny a hlavně  
o titul šampióna pro rok 2022.

Los určil složení dvou základních sku-
pin a hned po přivítání a zahajovacím 
slově pořadatele se nedočkavé týmy sku-
piny „A“ utkaly v prvním kole. Rozehrály 
tak turnaj, kde se ve skupinové fázi utkal 
každý s každým ve své skupině. Všechny 
zápasy se hrály na dva vítězné sety a tento 
systém nakonec po necelých pěti hodi-
nách úžasného volejbalu, v nádherné at-
mosféře, rozhodl, že o celkové vítězství se 
v semifinále utkaly týmy „Zelený bobíci“ 
jako vítězové skupiny „A“, „Winky“ jako 
vítězové skupiny „B“ a dále pak z druhých 

míst týmy „Já nevím“ a nováčci turnaje 
„Útočný bagr“. První finalista vzešel ze 
zápasu mezi „Zelenými bobíky“ a „Útoč-
ným bagrem“, který ovládli kluci a holky  
z týmu „Zelený bobíci“ 2:0 na sety. Soupe-
řem ve finále jim byl tým „Winky“, který 
v druhém semifinále zvítězil nad „Já ne-
vím“. V zápase o třetí místo proti sobě na-
stoupily týmy „Já nevím“ a „Útočný bagr“. 
Víc sil do této fáze turnaje si nechala parta 
„Útočný bagr“ z Příbrami a vyhrála dva-
krát 20:15 a získala tak „bednu“ v podobě 
3. místa. Finálové utkání bylo ozdobou již 
tak povedeného turnaje. V prvním setu 
jasně vedl a nakonec ho i získal tým „Ze-
lený bobíci“. V druhém setu ale „Winky“ 
zabraly a do koncovky šly s celkem jasným 
vedením 18:13 (hrálo se do 20). „Bobíci“ 
ale zmobilizovali vše, co v nich po celém 
dni zbylo a neuvěřitelně otočili vývoj 
setu, který nakonec vyhráli 21:19 a stali 
se tak šampióny celého vánočního turnaje  
ve Stříbře pro rok 2022. BLAHOPŘEJE-
ME!

Na dva čistě stříbrské týmy AGónie a 
Debakl, které los oba zařadil do skupiny 
„B“, tak zbyl boj o umístění. K nim se při-
dali ze skupiny „A“ Soptíci a Květinky. 
AGónie porazila Soptíky, Květinky zdo-
laly Debakl a tak se o páté místo utkala 
AGónie s Květinkami. Na konci byly 
spokojenější po vítězství 20:15 a 20:11, 
Květinky. Soptíci zvládli zápas o 7. místo  
s Debaklem a vyhráli ho 2:0 na sety.

Při vyhlášení pořadatelé předali ceny 
všem týmům. Hodnotnější ceny, obsa-
hující volejbalové míče MOLTEN, pak 
obdržely týmy na stupních vítězů. Perní-
kové medaile pro nejlepší tři týmy jsou již 

klasickou cenou a neodmyslitelně k tomu-
to turnaji patří. Všichni se pak rozloučili  
a kolem 17:30 se příjemně unavení a spo-
kojení rozešli a rozjeli do svých domovů.

Rád bych touto cestou poděkoval všem, 
kteří se podíleli na organizaci turnaje,  
za skvěle odvedenou práci, všem týmům, 
že si v předvánočním čase našly chvil-
ku na sportování, vedení ZŠ Gagarinova  
za vstřícnost a městu Stříbru a firmě KER-
MI s. r. o. za spolufinancování této akce.

Celkové pořadí 17. ročníku (2022) je:
1. Zelený bobíci
2. Winky
3. Útočný bagr
4. Já nevím
5. Květinky
6. AGónie 
7. Soptíci
8. Debakl

No, a za rok opět druhá sobota v prosinci.
www.vanocak.cz

Lukáš Novák
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Mikulášský open 2022

Po nucené dvouleté přestávce proběhl 
začátkem prosince 18. ročník Mikulášské-
ho open - boulderingového závodu dětí 
a mládeže. Co je bouldering? Je to druh 
lezení bez jištění v menších výškách, vět-
šinou na menších skalkách a kamenech, 
extrémně náročný na sílu a techniku leze-
ní. V letech 2006 - 2007 bylo v DDM vy-
budováno členy HK Skoba skvělé lezecké 
zázemí s velkou venkovní umělou horo-
lezeckou stěnou, klubovnou a nízkou, ale 
poměrně rozsáhlou boulderingou stěnou. 
Od té doby byly pravidelně organizovány 
3 - 4 horolezecké závody pro děti ročně. 
Ve Stříbře se také zrodil Překližka cup – 
seriál závodů na umělých stěnách s 15le-
tou tradicí a dosahem po celé ČR. Začínali 
u nás třeba Martin Jech a Jirka Churavý 
- reprezentanti na MS, naše Míša Matúšo-

vá  - repre na ME, nebo výborná lezkyně  
a olympionička v lyžování, Terka Nová. 

Závod jsme plánovali v malém zku-
šebním pokovidovém režimu s hrstkou 
našich mladých  svěřenců a trošku ob-
měněným realizačním týmem. Informace 
však prosákla po okrese a teorie sněhová 
koule skvěle zafungovala. Nakonec se prv-
ní prosincovou sobotu sešlo na boulderu v 
DDM Stříbro 65 mladých lezců v šesti ka-
tegoriích, kteří měli chuť poměřit své síly. 
Pro stavěče soutěžních lezeckých cest byl 
tvrdý oříšek vyladit trasu tak, aby si zalezl 
jak začátečník, tak aby se zapotil i ostří-
lený borec. Dvě kvalifikační a jedna finá-
lová cesta všechny spolehlivě prověřily. 
Nadšení, výkřiky, potlesk i slzičky, skvělá 
a přátelská atmosféra, spousta známých 
a kamarádů, to vše k lezení patří, a jinak 

by to ani nešlo. Děti 
si odnesly spous-
tu zážitků, úsměvy, 
medaile, tombolu, 
mikulášské balíčky  
a krásné ceny pro 
nejlepší. Vše klaplo 
na výbornou. Ostrý 
test se povedl a my 
se těšíme a zveme 
vás na květnový zá-
vod na venkovní stě-

ně, a pak na Mikulášský boulder…
Děkujeme za obrovskou podporu Měs-

tu Stříbru a firmám Kermi, Canpak, RSF, 
TAZATA, BENU, Rafiky, ROCK POINT, 
Trisport, Zelenina K. Ticháček, Papírnic-
tví Dráždil, JIPI, AR okenní, fotoateliér 
POINTO.

Díky celému realizačnímu týmu HK 
Skoba za skvělou práci a DDM Stříbro  
za možnost takové akce pořádat.

Míra Cvrk
Horolezecký klub Skoba Stříbro, z. s.

PODĚKOVÁNÍ

Srdečně děkuji vedení a všem zaměstnancům domova pro seniory sv. Jana Pavla II. ve Stříbře, za obětavou  
a láskyplnou péči o naši maminku, babičku a prababičku Emilii Šímovou. Moc si vážíme možnosti nechat ji klidně 
a pokojně odejít v blízkosti rodiny. 
Za zarmoucenou rodinu dcera Miluše.
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INSPIRATIVNÍ
KAVÁRNA
nejen pro učitele a rodiče

Mgr. Petr MATOUŠEK
sociolog, sociální pracovník, terapeut, lektor

Jak pracovat s agresivitou?
Vystudoval obor sociální práce na Pedagogické fakultě ZČU v Plzni a sociologii na Fakultě
sociálních věd Univerzity Karlovy v Praze. Absolvoval pětiletý terapeutický výcvik SUR,
Motivační rozhovory  a Možnosti dialogu. Pracoval v různých neziskových organizacích se
zaměřením na sociální práci s lidmi bez domova, ženami v sex byznyse,  lidmi se závislostí,
s romskou komunitou a muži majícími problém s agresí a násilím. Založil spolek Ulice-Plzeň.
Působil na katedře sociální práce Univerzity J. E. Purkyně v Ústí nad Labem a v současnosti
na Klinice adiktologie 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy v Praze.

úterý I 17. 1. 2023 I 17:30 I vstup zdarma
Prostor MAS ČESKÝ ZÁPAD I Masarykovo nám. 15 I Stříbro

INSPIRATIVNÍ KAVÁRNY nejen pro učitele a rodiče
Posezení se zajímavými hosty, odborníky na oblast
vzdělávání, osobnostního rozvoje apod. Otevřený prostor
pro diskusi, vzájemnou výměnu názorů i zkušeností.

Na další kavárnu se můžete těšit v úterý

21. 2. 2023 I DOMINIKA PÍHOVÁ
novinářka
MÉDIA A KRITICKÉ MYŠLENÍ
Cesta ze stříbrského gymnázia do Deníku N

Více na www.facebook.com/CeskyZapadLEADER
a na www.mascz.cz/kavarny.html!
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Tříkrálovou sbírku můžete podpořit da-
remne účet č.  66008822/0800 pod varia-
bilním symbolem 777930042. Děkujeme 
za vaše příspěvky do Tříkrálové sbírky, 
velká část vykoledovaných prostředků 
bude vrácena do našeho regionu a pou-
žijeme ji na fungování domácího hospice.

Za tým Hospice Lucie Davidová

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023

Od 1. 1. - 15. 1. 2023 se bude konat tra-
diční Tříkrálová sbírka. Na různých mís-
tech bude probíhat koledování a budou 
umístěny statické pokladničky. 
1. 1. 2023, 10:00 - Zahájení Tříkrálové 
sbírky v rámci bohoslužby v kostele Nane-
bevzetí Panny Marie V Tachově 
8. 1. 2023, 15:00 - Tříkrálový koncert  
v Muzeu Českého lesa v Tachově  
8. 1. 2023, 18:00 - Tříkrálový koncert  
na ČT1 . 

Citace z webu sbírky:
„Tříkráloví koledníci dnes, stejně jako kdy-
si, šíří mezi lidmi boží požehnání a posel-
ství milosrdné lásky a prosí přitom o pří-
spěvek pro lidi v nouzi. Tříkrálová sbírka 
je též svátkem solidarity. Zprostředkovává 
mezigenerační setkávání a soudržnost.  
I během krátké chvíle umožňuje zažít pocit 
radosti a vzájemnosti, a právě to je jejím 
největším posláním a nejsilnějším posel-
stvím. Pro koledníky i dárce představuje 
unikátní příležitost k tomu začít nový rok 
dobrým skutkem.“

Hospic sv. Jiří Tachov 
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Z NAŠICH ŠKOL

Dne 7. 12. 2022 se to na stříbrském ná-
městí pekelníky jen hemžilo. Malí čertíci 
se svým pozemským doprovodem - rodiči 
začali svou cestu u MŠ Přístavní, odkud 
vyrazili na náměstí k pekelnému ohni. 

Ten se díky dobrovolným hasičům roz-
hořel na vánočně vyzdobeném  náměstí.

Oheň hlídali 3 chlupatí  čerti, pro které 
i pro ostatní přihlížející - čertí topiče, ku-
chaře, ševce, kadeřníky - zahráli nejmenší 
čertíci. Na závěr si pěkně zadováděli, jak se  
na čerty sluší a patří…

Zda-li peklo skutečně je, nebo není, 
děti z mateřinek nezjistily. Ale všichni 
jsme si pozdní odpoledne  příjemně užili.

Čertí rejdění vystřídal pěvecký sbore-
ček „Stříbráček“ a žáci ze ZUŠ, kteří celý 
program zakončili.

Děkujeme všem za spolupráci a pomoc 
při organizaci.

MŠ Stříbro

Bylo-nebylo jedno peklo…

Jménem Mateřské školy Stříbro Vám všem přejeme pohodový rok 2023, hlavně hodně zdraví, 
štěstí a spokojenosti . Zároveň všem děkujeme za spolupráci v minulém roce. 

Velké poděkování patří firmě RSF Elektronik spol. s r.o. za drobné dárky pro děti k Mikuláši. 
Velmi si této pomoci a spolupráce vážíme. 

Za MŠ Stříbro Věra Cikánová
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Dne 12. 12. 2022 se roztančil Kultur-
ní dům ve Stříbře, kde proběhla Vánoční 
cheer akademie 2022. Dům dětí a mláde-
že se rozhodl pro své tanečnice uspořádat 
akci, kde se všechny skupiny SilverTeam 
Cheerleaders předvedly. Na akademii vy-
stoupilo skoro 150 tanečnic ve všech vě-
kových kategoriích. První se prezentovala 
skupina Sparkles se svou ,,Policejní sesta-
vou”, kterou tanečnice zakončily vánoční 
sestavou na píseň Vánoce na míru. Poté 
se předvedly naše nejmenší, a to skupina 

Minnies a Stars. To bylo ale roztomilos-
ti! Následovala skupina Lightings se svou 
energickou sestavou. 

Poté na parket nastoupila skupina Ec-
lipse, která svou soutěžní choreografii 
neukázala, ale nacvičila pro všechny ta-
tínky choreografii ,,Pro tátu”. Na závěr už 
nás čekaly dvě choreografie, a to skupina 
Milky way, naše soutěžní Baby. Srdíč-
ka všech zahřály s roztomilou sestavou  
na téma pohádky Encanto. Finále akade-
mie patřila skupině Mystery, naše soutěžní 

juniorky, které se předvedly s energickým 
Pom dance na téma Eurovize. Na všechny 
naše tanečnice jsme velice hrdé a rodičům 
děkujeme za přízeň a za důvěru. 

V následujících měsících musí soutěžní 
skupiny dodělat své soutěžní choreogra-
fie a v březnu začíná soutěžní tour 2023. 
Držte nám palce, děkujeme vám všem  
za podporu. 

SilverTeam Cheerleaders 

Vánoční cheer akademie

Adventní čas má své zvláštnosti. Za-
tímco ženám, hlavně matkám, letí jako 
zběsilý, dětem se nekonečně vleče. Aby 
předvánoční období rychleji utíkalo, při-
pravili si pro děti jejich vyučující různá 
zpestření.

V hale školy se na začátku prosince ob-
jevila vánoční výzdoba - betlém, strome-

ček, papírové vločky, a těšení se na Vánoce 
mohlo začít.

Deváťáci si pro své mladší spolužáky 
připravili mikulášskou nadílku. Hned od 
rána ve škole čerti chrastili řetězy, důstoj-
ně se nosil Mikuláš i andělé. Děti v lavi-
cích zbledly, ztichly a snažily se ze sebe 
udělat andílky, když na dveře třídy zabou-

chal svou berlou Mikuláš. Do třídy vletěli 
čerti, zlobivce strčili do pytle, děti musely 
zpívat a přednášet básně. Pak všichni do-
stali sladkou nadílku, a kdo měl štěstí, ten 
i uhlí. 

Děti z třetích až pátých tříd si zpest-
řily předvánoční čas návštěvou Městské 
knihovny ve Stříbře. Paní Alena Brahová 

Advent v Gagarince



Stříbrský zpravodaj 1/2023

22

21. 11. 2022 byl pro třídu 1. C velice 
významným dnem. Odehrálo se zde pa-
sování na čtenáře a čtenářky. Žáci z 9. B 
přišli prvňáčkům ukázat, jak krásné je 
umět číst. Přečetli jim ukázku z knihy  
od britského autora Roalda Dahla - Karlík 
a továrna na čokoládu.

Prvňáčci pozorně poslouchali a užívali si 
čtenářský zážitek. Po čtení přišlo na řadu 
pasování. Žáci deváté třídy se postupně 
střídali a každého přítomného prvňáčka 
pasovali na čtenáře/čtenářku a slavnost-
ně jim předali Slabikáře a pracovní sešity. 

Na závěr se společně vyfotili a prohlíželi si 
předané publikace.

Karolína Špilerová

Pasování na čtenáře ZŠ Gagarinova

seznámila děti s adventními zvyky a vá-
nočními tradicemi. Nechybělo vyprávění 
o sv. Barboře, sv. Mikuláši, sv. Ambrožo-
vi i o sv. Lucii. Krájela se jablka, pouštěly 
lodičky, házelo se střevícem. Děti ztuhly, 
když do místnosti vešla Lucie. Tichá by-

tost v bílém, která peroutkou zkoumala, 
zda je všude čisto a zda někdo nedere peří.
Žáci druhého stupně celé předvánoční ob-
dobí nacvičovali koledy, které těsně před 
Vánoci zazpívali na schodech školy.

Adventní čas nakonec všem uběhl poměr-
ně rychle, a i přes zkoušení a psaní píse-
mek chodily děti do školy rády.

Zuzana Součková
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V ZŠ Mánesova v letošním školním 
roce opět pokračovala tradiční Vánoční 
soutěž, které se účastní první stupeň a pří-
pravná třída. Letošním tématem byl „vá-
noční řetěz.“ 

Do soutěže bylo přihlášeno celkem 
84 velmi nápaditých řetězů z rozmani-
tých materiálů, například z papíru, z pe-
říček, ze šišek, ale také i řetěz vločkový, 

„Když mi bylo pět let máma mi říkala že 
klíčem k životu je štěstí. Když jsem chodil 
do školy ptali se mě čím chci být až vyrostu. 
Napsal jsem že šťastným člověkem. Řekli mi 
že jsem úkol nepochopil a já jim řekl že oni 
nepochopili život.“ (podle Johna Lennona)

 

Tematické zaměření letošního ročníku 
Dějepisné olympiády je „Rozdělený svět  
a Československo v něm - 1945 - 1992“.

Zpočátku nás toto téma trochu překva-
pilo, ale ukázalo se, že pro žáky je to prostě 
„historie“ a nebyl problém najít zájemce 
o zapojení do soutěže. Celkem 12 žáků  
z osmých a devátých tříd tedy zasedlo  
k testovým otázkám s cílem získat alespoň 
36 bodů, které byly limitem pro případ-
ný postup do okresního kola. Celkový 
průměr 37,91 svědčí o tom, že se většina 
účastníků dobře připravila a odpovídala 
převážně správně.

A výsledky? Zajímavé! Nejvíce bodů, 
48, získali shodně dva žáci, Ondřej Čečil 
a Viktor Synek. Třetí byla Valerie Londová 
se ziskem 43 bodů. Diplom a malou věc-

perníčkový, oříškový, salámový, dřevěný  
a různé další.

Při slavnostním vyhodnocení soutě-
že byli odměněni nejen ocenění žáci, ale  
i všichni další účastníci.
Konečné výsledky soutěže vypadají takto:
1. místo: Tomáš Florus, 4. B
2. místo: Emily Mašková, 2. B
3. místo: Robin Šín, 4. B, Jiří Buba 4. B, 

Správně si říkáte, že v textu postrádáte 
interpunkční čárky. Určitě víte, kam byste 
je doplnili. Jde o jeden z úkolů školního 
kola Olympiády v českém jazyce. Z 8. a 9. 
tříd ZŠ Mánesova se zúčastnilo 19 žáků  
a žákyň. Zdárnými řešitelkami byly Bar-

nou cenu si zasloužila také nejlepší z žáků 
osmých tříd Květa Dvořáčková se 42 body.

První tři nyní čeká příprava na okresní 
kolo, které se uskuteční v polovině ledna. 

Magdaléna Bubová, 2. B

Všem soutěžícím náleží veliká pochvala.
Stříbrská veřejnost si může vánoční ře-

tězy našich žáků prohlédnout ve vnitřních 
prostorách předsálí městské knihovny.

Za přípravnou třídu a 1. stupeň 
H. Klimešová

bora Šťastná, 9. A, Aneta Fialová, 9. B  
a Valérie Londová, 9. A. 
Přejeme úspěch v okresním kole!

Alena Deredimosová

Věřím, že tam budou naši úspěšní! 

Václav Peteřík

Vánoční soutěž ZŠ Mánesova

49. ročník Olympiády z Čj - ZŠ Mánesova

Dějepisná olympiáda na ZŠ Mánesova
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První pololetí letošního školního roku 
ještě ani neskončilo a my už máme za se-
bou řadu akcí.

V září tradiční Dožínky s krojovaným 
průvodem a malým jarmarkem na ná-
městí, atraktivní pokusy při Noci vědců 
s prezentací fotokoutku, odkud si zájem-
ci mohli odnést neobyčejné fotografie.  
V říjnu a listopadu realizovaly všechny 
třídy odborně zaměřené projektové dny, 
třídy 4. A a 4. B si užily svůj maturitní 
ples, který se, mimochodem, velmi vyda-
řil. Oba Dny otevřených dveří byly hojně 
navštívené a již nyní můžeme odhadnout, 
že zájem o naše obory bude opět vysoký, 

Těsně než přišel první advent, stačily 
dvě žačky klavírního oddělení ZUŠ Stříbro 
přivítat přicházející zimu svým vystoupe-
ním na vernisáži výstavy „Zimní čas je tu 
zas“ ve středu 23. 11. 2022 od 17:00 v gale-
rii Městského muzea ve Stříbře.

29. 11. pak Saxofonový soubor pod ve-
dením učitele Miloše Matějky vystoupil 

což nás samozřejmě těší. Kromě toho se 
žáci zúčastnili mnoha soutěží – z českého 
jazyka, anglického jazyka, krajského kola 
ekologické olympiády a krajské „ajťác-
ké“ soutěže Hackathon. Krajskou soutěž 
Technika má zlaté dno absolvovali spo-
lečně se ZŠ Gagarinova. Zástupci jednotli-
vých oborů se také podíleli na prezentač-
ních akcích v Plzni a Tachově, kde svým 
budoucím spolužákům a jejich rodičům 
představovali všechny čtyři studijní obory, 
které naše škola nabízí.
A co nás ještě čeká do konce pololetí?

Maturitní ples tříd 4. D a 4. C, vánoční 
besídky a 12. ledna další Den otevřených 

v kině Slavia u příležitosti ocenění dárců 
krve. Děvčata ze Stříbráčku, pěveckého 
sboru ZUŠ Stříbro, si zase moc užila vy-
stoupení na Mikulášské nadílce ve čtvr-
tek 1. 12. 2022 v Ostrově. Působivé peklo  
a čerti, zpívání koled k rozsvícení stro-
mečku, ohňostroj, dárečky přímo od Mi-
kuláše - to všechno způsobilo, že sbore-

dveří pro zájemce o studium v maturitních 
oborech Agropodnikání, Veřejnospráv-
ní činnost, Přírodovědné lyceum a In-
formační technologie. Průvodci vám bu-
dou žáci jednotlivých oborů. Mohou vám 
společně s pedagogy pomoci při rozhodo-
vání kam po „základce“. Pokud nebudete 
mít možnost tento den od 13 do 17 ho-
din školu navštívit, telefonicky je možné 
domluvit individuální termín. Těšíme se  
na všechny příchozí.

Mgr. Petra Vrtělková

ček přijel domů nadšen. Ve středu 7. 12. 
2022 zazpíval vánoční písničky a koledy 
na stříbrském náměstí při mikulášském 
průvodu, kde pro početné malé i velké 
publikum zahrál také saxofonový soubor 
ZUŠ Stříbro.

Žáci ZUŠ Stříbro se velmi těšili na kon-
cert Adventní zastavení v Kostele Všech 

SOŠ Stříbro - u nás to žije!

Advent v ZUŠ Stříbro

Dne 2. prosince 2022 se konal maturit-
ní ples třídy OA4 ze stříbrského gymnázia. 
Svůj den měla třída budoucích účetních  
a ekonomů. Tato akce zaznamenala velký 
zájem ze strany veřejnosti. Na plese se pre-
zentovalo 14 dívek v nádherných šatech  
a 3 chlapci vypadající jako gentlemani.

Celý večer se odehrál v tématu Velkého 
Gatsbyho. Třída hosty přivítala předtanče-
ním, následovalo vystoupení taneční sku-
piny a slavnostní šerpování. Tanec s uči-
teli byl kvůli nedostatku chlapců ve třídě 
řešený velmi originálně. Studenti vytvořili  
s vyučujícími kruh, uvnitř kruhu se na-
cházel ředitel školy Milan Deredimos, 
třídní učitelka Zuzana Holáková, zástup-
kyně ředitele Petra Baxová a místostarosta 
města Stříbra Karel Lukeš, každý s dopro-
vodem studenta ze třídy OA4.

Většina rodičů odjela po půlnočním 
překvapení domů a nechala své potomky 
napospas zábavě, kterou zajistil DJ Mario. 

Studenti se po plese a úklidu přesunuli na 
afterparty do místního klubu, kde někteří 
vydrželi až do brzkých ranních hodin.

Celá třída si ples užila, a stal se tak ne-
zapomenutelnou nocí v životě každého ze 
studentů.
Eva Heřmanová, studentka OA4 

Maturitní ples OA4 ze stříbrského gymnázia
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Adventní koncert KrisKros a cappella

Letitá spolupráce mezi Základní umě-
leckou školou Stříbro a předním českým 
vokálním souborem KrisKros a cappella 
vyústila v pořádání tradičních Advent-
ních koncertů v kostele Nanebevzetí Pan-
ny Marie ve Stříbře. 11. 12. 2022 byl už 
šestý. Umělecká vedoucí Jana Sochůrková 
Puterová přivezla do Stříbra jako vždyc-
ky soubor špičkové kvality, který ve špič-
kových aranžích podal špičkový výkon.  

svatých ve Stříbře. Ve čtvrtek 8. prosince 
2022 od 16:00 hrálo a zpívalo přes dva-
cet dětí v kostele naplněném posluchači.  
Adventní nálada, vznešené prostředí, 
vstřícnost a potlesk publika podpořil 
krásné výkony dětí. Téměř všechna z 15 
vystoupení se podařila ke spokojenos-
ti malých muzikantů, učitelů i publika. 
Prostě, trému a zimu se musí muzikant 
učit úspěšně zvládat.

Po dvouleté odmlce žáci ZUŠ nadšeně 
očekávali tradiční Vánoční koncert. Zá-
jem o předvedení nacvičených skladeb byl 
tak velký, že jsme opět museli přistoupit 
k rozdělení koncertu na dvě části. Takže 
Malý vánoční koncert se konal v sále ZUŠ 
v pátek 16. prosince 2022 od 16:30. „Malý“ 
byl nikoli významem, ale pouze věkem 
účinkujících. Vystoupila dvacítka našich 
nejmenších a sálem se rozezněly koledy  
a další skladby v podání zobcových fléten, 
klavíru, housliček, zpěvu... Velkou radostí 
pro děti bylo nejen samotné vystoupení, 
ale i sladká odměna.

V programu mimo jiné zazněly skladby  
z úplně nového nosiče České koledy.

Posluchači, kteří zaplnili kostelík  
do posledního místa (nově byl otevřen  
i kůr), byli nadšeni nezvyklou úrovní  
a kvalitou vystoupení.

Pořadatelem koncertu byla Základ-
ní umělecká škola Stříbro ve spolupráci  
s Městským kulturním střediskem ve Stří-
bře a především Městem Stříbrem, které 

Velký Vánoční koncert se konal v aule 
Gymnázia ve Stříbře ve středu 21. prosince 
od 18:00. V programu se střídali muzikan-
ti snad se všemi nástroji, na které se v ZUŠ 
Stříbro učí. Zněl zpěv, klavír, housle, flét-
ny, klarinety, žestě, písničky se rozezněly  
i z keyboardu. Publikum odměňovalo děti 

vydalo nemalé prostředky na postupnou 
rekonstrukci tohoto kostelíka a v letošním 
roce ji s nádherným výsledkem dokončilo.

Už se všichni těšíme příště s Kris Kros a 
cappella zase ve Stříbře na shledanou.

František Kratochvíl

potleskem a společně nám čas s hudbou 
rychle uplynul.

Všem dětem děkujeme za pečlivou pří-
pravu, všem přejeme v novém roce 2023 
štěstí, zdraví a spoustu hlubokých umělec-
kých zážitků.

Mgr. Hana Bezděková
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Novoroční bomba!

- 20 %
na kompletní

dioptrickou zakázku*
*při zhotovení kompletní brýlové zakázky (obruba + skla).

Jedná se o zdravotnický prostředek určený ke korekci zraku.

placená inzerce
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AKCE A KULTURA VE STŘÍBŘE

Výstava „Zimní čas je tu zas” v muzeu

20. ledna od 18 hodin se uskuteční  
v Regionálním muzeu Kladrubska ver-
nisáž výstavy s názvem Stříbrská paleta. 
K vidění budou práce fotografů, malířů 
i sochařů ze Stříbra a blízkého okolí. Při 
výběru prací a tvůrců jsme dali důraz 
zejména na pestrost a široký umělecký 
záběr. Jsme poctěni, že nám Regionál-
ní muzeum Kladrubska v čele s panem 
Kohoutem a město Kladruby umožnily 
výstavu v těchto krásných prostorách.  

Vydejte se mnou vstříc nevšedním 
dobrodružstvím, která mě potkala při ces-
tě STOPEM ZA BRÁNY ASIE! Kolik čajů 
denně vypijete v Turecku a jak se přespává 
v mešitách? Dáme si decentní úpal a na-
vštívíme mystické kláštery v Arménii. Při 

V Městském muzeu ve Stříbře je mož-
no do 6. ledna 2023 navštívit výstavu  
s vánoční tématikou s názvem „Zimní 
čas je tu zas“. Výstava přibližuje návštěv-

Ve Stříbře je velmi mnoho talentovaných 
divadelníků, hudebníků či výtvarníků, 
kteří všichni tvoří Stříbrskou paletu. Tito 
lidé většinou všechno tvoří ve svém osob-
ním volnu a bez nároku na odměnu. Važ-
me si jich a podpořme je v jejich tvůrčím 
elánu. Výstava bude v Kladrubech k vidě-
ní do 31. března 2023.

Jan Rybecký

pravděpodobně nejpunkovějším výstu-
pu roku na Kazbek (5050 m) spadneme 
do ledovcové  trhliny. Jak se vypořádat  
s toulavými psy a občas až nekonečnou 
pohostinností tamních lidí? To všechno  
a daleko víc o mojí 47denní cestě se do-

níkům vše, co souvisí s vánočním časem, 
částečně i s pohledem do jeho historie.  
Exponáty pochází ze soukromých sbírek 
paní Jarmily Strakové, pana Jiřího Sauka  

zvíte na mojí přednášce. Bude Vás dopro-
vázet můj um dostávat se do bizarních  
a často až hraničních situací. Zaručuju 
zábavu a možná i dojetí 😊. To všechno 
očima 19letého kluka..

Šebestián Bok

a městského muzea. Unikátní je i keramic-
ký betlém čítající 70 postav, který vlastno-
ručně vytvořila paní Straková.

Zbyněk Navrátil

Stříbrští umělci se představí v Kladrubech

STOPEM ZA BRÁNY ASIE

Řádková inzerce
Nabízím převod Vašich zejména rodinných a dovolenkových VHS a VHS-C kazet do trvanlivější digitální podoby. 
Orientační cena 80 Kč za hodinu záznamu, nebo dle dohody. Laco Kajaba, tel.: 608 211 155
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Adventní setkání v knihovně 

Ve středu 7. prosince proběhlo v pří-
jemné atmosféře setkání čtenářů s au-
torkou obrázků světců Evou Eberlovou  
a s farářkou Mgr. Julianou Hamariovou. 

Součástí vernisáže bylo vyprávění o ad-
ventním čase a o světcích. S některými  
z nich se můžeme setkat na stříbrském 
morovém sloupu. Téma doplnila fotogra-

fiemi kostelů Plzeňského kraje paní Dana 
Brabcová.

Vaše knihovnice
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Znič to jméno – Jana Jašová

Nenávist nezapomíná, křivdy nestárnou. Brilantně vystavěný psychologický thriller. 
Před osmnácti lety se Klára rozhodla přetrhat všechny vazby s rodným městečkem ve východních Če-
chách a odjet do Německa. Teď žije a pracuje v Hamburku, kde má zdánlivě všechno, co může chtít: 
milujícího partnera, místo na univerzitě, přátele, byt v bohémské čtvrti St. Pauli… Když jí ale jedné horké 
srpnové noci zavolá otec, že ho chce někdo zabít, Klára má pocit, jako by se k ní nevyřešená minulost 
natáhla přes propast času, aby ji přivedla zpátky domů.
Po otcově smrti se vydává zařídit záležitosti kolem pohřbu a dědictví do „díry u Pardubic“. Pod rouškou 
poklidného maloměstského života nic není takové, jak se na první pohled zdá. Všichni, mezi nimiž se 
Klára během prvních dnů po otcově smrti pohybuje, něco skrývají: její mladší sestra Ela, kamarádka z 
dětství Majda, partnerka Klářina bývalého přítele Tereza, otcova první žena Milada…
Všechny mají svá tajemství. Všechny mají důvod Kláru nenávidět. A jedna z nich ji chce vidět mrtvou.

Miloš Kopecký - Pavel Kovář

Herec muž mnoha talentů a bonviván s křehkou a nemocnou duší.

Kompletní životní příběh mimořádného herce v doprovodu unikátních fotografií. 
Umělec mnoha talentů, milovník divadla, hudby, literatury a žen, které se jeho přítomností rády zdobily. 
Nejen takový byl Miloš Kopecký, jeden z největších českých herců všech dob. Poznejte osudy i osobnost 
muže, který zanechal nesmazatelnou stopu na mnoha jevištích i ve filmovém světě! Jeho hvězdná kariéra 
představuje nejen strhující projížďku hereckým vesmírem, ale i autentické svědectví o životě v Česku bě-
hem druhé poloviny 20. století.

Miss Dior - Justine Picardie
Příběh výjimečného života Catherine Dior (1917-2008), jež byla múzou svého bratra Christiana i stateč-
nou členkou francouzského odboje. Britská spisovatelka Justine Picardie se vydává po stopách mladší 
sestry jednoho z nejvlivnějších světových módních návrhářů, která ho inspirovala k slavnému parfému a 
ovlivnila jeho pojetí ženskosti a krásy. Dva roky po druhé světové válce se Paříž vzpamatovávala z němec-
ké okupace a toužila žít znovu naplno. Christian Dior byl tím, kdo jí na poli módy vdechl nové sebevědo-
mí, když představil svou první kolekci známou pod pojmem New Look. Styl vytříbeného luxusu, ženskosti 
a elegance znamenal revoluci v dámském odívání a z Paříže opět udělal centrum světové módy. Ve stejné 
době jako New Look vznikl také Diorův první a dodnes legendární parfém Miss Dior pojmenovaný na 
počest jeho mladší sestry Catherine. Ženy, jež riskovala život v odboji proti nacistům a přežila mučení, 
koncentrační tábor i pochod smrti. Té, která bratra v mnohém inspirovala a opatrovala jeho odkaz až do 
své smrti. Ale zatímco se Christian Dior stal jedním z nejznámějších Francouzů na světě, Catherine zůstá-
vá v jeho stínu. Kniha Justine Picardie je cestou k nápravě: pečlivě rekonstruuje Catherinin životní příběh 
a současně zkoumá odkaz něžného bratra, který nedokázal zapomenout na sestřino utrpení, byť její rány 
halil do květinového hedvábí a vůně lásky. Text doprovází velké množství vzácných dobových fotografií 
a ilustrací.

Knihovnice doporučují

Užívej života! - Halina Pawlowská

Užívej života na plný pecky, dřív než ti zubatá podrazí kecky!
Tak zní jedno z pořekadel Haliny Pawlowské, která si umí udělat legraci z každé, třeba i smutné situace, 
a taky hlavně ze sebe. A díky jejím praktickým radám je svět často mnohem veselejší. Užívej života! je 
soubor návodů, přikázání, povzdychů a historek, které mohou nejen pobavit, ale taky najít východisko z 
chmurné reality. Jak říká autorka, je nutno podívat se pravdě do očí: Je přece jasné, že kdo je stár, nemůže 
být suprstár!
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Rodinný dům u lesa, Dolní Sedliště Chata na břehu řeky Mže
3.490.000,- Kč 1.650.000,- Kč

Byt 3+1, Brožíkova ul., Stříbro Rodinný dům v Nýřanech
2.900.000,- Kč 3.500.000,- Kč (REZERVOVÁNO)

Byt 2+1, Gagarinova ul., Stříbro Byt 2+1 (3+1), Nerudova ul., Stříbro
2.990.000,- Kč 2.990.000,- Kč

Více informací na 724 249 276 a www.realitykubincova.cz nebo na pobočce 
Dostojevského 189, Stříbro

placená inzerce
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ŘRD Kam. Újezd u Nýřan 
Cena: 7.900.000,- Kč  

RD (chalupa) Dolní Víska 
Cena: 4.900.000,- Kč 

ŘRD Stříbro, ul. Na Vinici 
Cena: 4.900.000,- Kč 

Rod. dům Stříbro, Plzeňská 
 Cena: 2.800.000,- Kč 

    

 

Byt 2+1 Stříbro, Palackého 
Cena: 2.950.000,- Kč 

Byt 1+1 Nýřany, Revoluční 
Cena: 2.099.000,- Kč 

Byt 2+1 Plzeň, Koterovská 
Cena: 2.990.000,- Kč 

Byt 3+1+L Kladruby, Kostelní 
Cena: 10.000,- Kč/m. 

  

 

  

 

RD Blatnice u Nýřan 
Cena: 3.900.000,- Kč 

Rekreační chata Jezerce 
Cena: 790.000,- Kč 

Nebyt. prost. Stříbro, 27 m2 
Cena: 5.000,- Kč/měs. 

Nebyt. prost. Stříbro, 115 m2 
Cena: 12.000,- Kč/měs. 

 

 

 

 

 

  
 

 

 Stavební pozemek Milíkov 
Cena: 1.554.800,- Kč 
 
 
 
 
 
 

 
St. pozemek Konstant. Lázně 
Cena: 1.750.000,- Kč 

 

HARVILLA – REALITY s.r.o. 
Váš dlouholetý partner na trhu s nemovitostmi 
SÍDLO:  Plzeň, Slovanská alej 24 - tel. 377 445 369, 602 432 757 
POBOČKY:  Stříbro, Benešova 442 - tel. 374 621 182, 606 628 181 
 Tachov, nám. Republiky 70 - tel. 606 628 181 
 Sušice, Pod Svatoborem 54 - tel. 602 931 158 

Kompletní nabídku nemovitostí najdete na www.harvilla.cz 
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Milé a milí, 

co do našeho kina nám přicházíte, přede-
vším PF, ať se Vám letos daří ve zdraví vše 
přežít. 
A vidět k tomu dobré filmy!
Snad hned v lednu...

Německých filmů je v našich kinech vidět 
málo, a komedií ještě méně. A úplně nejmíň 
jsou nějaké informace o nich. Proto co na-
psal o filmu Srdeční záležitost v Německu 
známy kritik Oliver Armknecht (redakčně 
kráceno):
„Snad žádná jiná profese není spojena s to-
lika idealizovanými představami jako pro-
fese herce nebo herečky. Mnozí stále sní  
o tom, že se vydají touto cestou, že budou 
hrát ve velkých filmech, že budou slavní 
a bohatí. Skutečnost je však jiná. Většina  
z nich se o to nepokouší nebo se potýká  
s problémy od jednoho angažmá k druhé-
mu. A i když se člověku podařilo prosadit 
a udělat skutečnou kariéru, výsledek ne-
musí být nutně žádoucí. Nejde však ani tak  
o zobrazení skutečných propastí a vyprávění 
o destruktivních temných stránkách slávy, 
jako tomu bylo například ve filmu Zrodila 
se hvězda. Režisérka a scenáristka Anika 
Decker se k této problematice staví s humo-
rem. Přesněji řečeno, v Srdeční záležitosti 
představuje komedii, která se ubírá satirič-
tějším směrem, než jsme u německého tvůr-
ce zvyklí. Na mušku si přitom bere nejen 
sebestředné hvězdy, které se zoufale honí za 
uznáním, ale také média. Zvláště bulvární 
média slouží jako ideální strašák, která bez-
mezně manipulují a občas ráda překrucují 
pravdu, pokud to slouží sledovanosti.
Místy je to docela zábavné. Člověk nemusí 
nutně věřit angažmá lidí v malém alterna-
tivním divadle, jejichž tvorba je zaměřena  
na bezpodmínečný komerční úspěch. Přesto 
se můžete pobavit, zejména proto, že se sou-
bor projevuje jako velmi nadšený. Místy je to 
ovšem trochu přehnané, různé postavy jsou 
víc karikatury. Ale nasazení herců a hereček 
je tak velké, že scénář, který je v tomto ohle-
du poměrně úsporný, ustupuje do pozadí.
Na druhou stranu je režisérka o to ambicióz-
nější. Nicméně snaha spojit milostný příběh 
a komično s tragickým příběhem jen tak pro 
nic za nic není užitečná. Chybělo oko a smy-
sl pro rovnováhu.
To je tedy největší problém filmu, Decke-

rová se zjevně nemohla nebo nechtěla roz-
hodnout, co vlastně chce říct, a proto prostě 
zpracovala všechny hromádky papírků na-
jednou. To pak nabízí něco pro každého, 
nemusí nikomu ublížit, a proto je úspěch  
v pokladnách kin víceméně pouhou forma-
litou.“
A výběr z komentářů pod článkem:
- Anika Decker pokud to čteš, žádná femi-
nistka by potrat neparafrázovala jako "ně-
koho jsem zavraždila" (a bohužel to vyznělo 
velmi neironicky).
- Ženy převlečené za tampony tančí na pí-
seň Bleeding Love a potrat je považován za 
vraždu. Je třeba říkat víc? Německá kinema-
tografie opět v nejlepší formě.
Jděte na tento film, ja?

Typický americký film s očekávaným dějem 
a jednáním postav je Babylon. Jack Conrad hraje ho Brad Pitt) je holly-

woodský herec, který se potýká s problémy  

Filmové postřehy Laca Kajaby
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a udělá cokoli, aby se prosadil. To ho přivede 
na spirálu drog, alkoholu a žen. Jeho kariéra 
i osobní život jsou v troskách, ale jemu je to 
jedno. Až do chvíle, kdy potká mladou ženu 
a... dál to nebudu prozrazovat, uvidíte v na-
šem kině, heč!
Ale pár zajímavostí, které asi nevíte:
- film má premiéru v Portugalsku a na Slo-
vensku 5. ledna
- u nás (a v hafo dalších státech) 19. resp.  
20. ledna
- v Japonsku až 10. února
- natáčelo se v Los Angeles a v Santa Clarita, 
California, USA
- filmové dny byly od 1. 7. 2021 až do 21. 10. 
2021
- v létě 2019 předložil scenárista a režisér 
Damien Chazelle návrh scénáře filmu vel-
kým studiím. Kolem scénáře se okamžitě 
strhl poprask díky jeho kvalitám, které poz-
ději herec Brad Pitt ocenil jako "opravdu, 
opravdu dobré". Několik vedoucích pracov-
níků však údajně váhalo kvůli plánovanému 
rozpočtu v rozmezí 80 - 100 milionů dolarů. 
Chazelle proto strávil nějaký čas přepraco-
váváním scénáře, aby snížil rozpočet. Brzy 
poté se rozpoutala nabídková válka mezi 
společnostmi Paramount Pictures a Lions- 
gate Entertainment o práva na celosvěto-
vou distribuci filmu. Nakonec zvítězil Para-
mount.
- Brad Pitt i Leonardo DiCaprio četli scénář 
Damiena Chazella k filmu Babylon (2022) 
během natáčení snímku Tenkrát v Hollywo-
odu (2019). DiCapriův přítel Tobey Maguire 
je jedním z producentů filmu Babylon.
- Emma Stone byla původně obsazena  
do hlavní role, ale odstoupila kvůli konflik-
tům v rozvrhu poté, co byla produkce od-
ložena kvůli pandemii COVID-19. Poté, co 
ji nahradila Margot Robbie, byla role přepra-
cována tak, aby měla více fiktivní charakter.
- Margot Robbie a Brad Pitt si dříve zahrá-
li ve filmu Tenkrát v Hollywoodu (2019). 
Jak tento film, tak snímek Vtedy v Holly-
woode (2019) zkoumají přechodná období  
ve filmovém průmyslu. Tento příběh zkou-
má přechodné období mezi němým a mlu-
veným filmem a ten druhý zkoumá poslední 
roky zlatého věku Hollywoodu v Los Ange-
les v roce 1969.
- ve filmu s téměř podobným názvem, Ba-
bylon A.D. (2008) hraje epizodní roli i pňo-
vanský most ve staré podobě. Ve filmu celá 
sekvence trvá cca 6 sekund, v traileru necelé 
2 sekundy.

A pro změnu americký kritik Robert Koider 
o filmu Ve znamení býka (také redakčně 
kráceno)

„Taurus napsal a režíroval Tim Sutton, který 
již dříve spolupracoval s hudebníkem Col-
sonem Bakerem alias Machine Gun Kellym, 
ale v tomto případě se jedná o vzácný případ, 
kdy se tvůrce stojící za projektem cítí být pro 
podobu příběhu a zobrazovaného materiálu 
mnohem méně důležitý než obvykle. To ne-
znamená, že bychom Timovi Suttonovi ubí-
rali jeho snahu a řemeslnou zručnost; posta-
vu fiktivního hudebníka v centru vyprávění, 
Colea Tauruse, hraje Colson Baker se strhu-
jící autenticitou. Nejen herecké výkony po-
vyšují vcelku známý příběh o utrpení, které 
způsobuje sláva, když se vyrovnává s něko-
lika závislostmi a celoživotním traumatem, 
nemluvě o zdánlivě strašlivém rozchodu 
(jeho bývalou partnerku hraje v epizodní 
roli skutečná partnerka Colsona Bakera Me-
gan Fox) a zároveň se snaží být pozitivním 
rodičovským vzorem. Colson Baker se po-
staral i o soundtrack k filmu Taurus, který 
je plný přízračných melodií zachycujících 
prázdnotu a vnitřní bolest, a originálních 
písní, které jsou jak zapečené do témat pří-
běhu, tak i samy o sobě dojemné. 

Je tu také oprávněná obava, zda se na ta-
kový film vůbec chtít dívat. Přesto tvůrci 
nikdy nespadnou do pasti ospravedlňování 
Coleova chování, zatímco Colson Baker ně-
jakým způsobem nachází sympatické bijce. 
Vycházející hvězda, která je na pokraji vydá-
ní dalšího alba, je chaotickou noční můrou, 
ale v textech jeho písní a chování je cítit, že 
v životě dostal hrozné karty, že mu záleží  
na lidech, které od sebe odstrkuje, a že su-
perhvězda (s níž přichází náhodní cizí lidé 
na internetu, kteří proti vám kromě obvyk-
lých generických trollovacích urážek pou-
žívají všechno o vašem životě) není něco,  
na co je každý vybaven.

Tragédie je přítomna i v nečekané podobě, 
v šokujícím prologu, který by se mohl dras-
ticky zvrtnout, kdyby nebyl správně a citlivě 
vyřešen, když se znovu objeví ve vyprávění. 
Překvapením je i odhalení události, která 
osvětluje tíhu a cenu slávy. Závěr je sice až 
příliš (americky) uhlazený, ale odpovídá 
skutečnosti. Celkově Colson Baker prokazu-
je dynamický rozsah a syrový herecký talent. 
Je jen otázkou času, kdy dostane hlavní roli  
a zaujme diváky ve větším filmovém měřít-
ku“. 

Tak na shledanou příště!

Laco Kajaba

placená inzerce
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Uzávěrka dalšího čísla je 15. 1. 2023.
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SOUHRN AKCÍ NA LEDEN 2023

  1. 1. 15.00 - NOVOROČNÍ PUNČ A OHŇOSTROJ    MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
               /punč od 15.00, ohňostroj 17.00/ 

  6. 1. 18.00 - TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT         MĚSTSKÉ MUZEUM

12. 1. 18.00 - CESTOVATELSKÁ PŘEDNÁŠKA Šebestiána Boka   KINO SLAVIA
             „Stopem za brány Asie“

17. 1. 14.30 - INSPIRATIVNÍ KAVÁRNA      MASARYKOVO NÁMĚSTÍ 15, 
             „JAK PRACOVAT S AGRESIVITOU“     PROSTOR MAS

22. 1. 16.00 - HELIGONKY ALEŠE RUSŇÁKA       KD
           - TANEČNÍ ODPOLEDNE /NE/JEN PRO SENIORY

27. 1. 14.30 - 18.00 - DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ GYMNÁZIA STŘÍBRO  GYMNÁZIUM STŘÍBRO

28. 1. 20.00 - MATURITNÍ PLES GYMNÁZIA TACHOV    KD

MĚSTSKÉ TRHY - 26. 1. 2023

Připravujeme:

11. 2. DĚTSKÝ KARNEVAL S HOPSÍKEM      KD

17. 2. DOGA, AGNES ROCK        KD

  1. 3. KRYŠTOF         KD

  2. 3. TRAKTOR         KD

  4. 3. ŠTÍSTKO A POUPĚNKA       KD

PLESY:

24. 3. PLES ÚNĚŠOVSKÉHO STATKU


